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ZÁBĚRY Z NOVOROČNÍHO KONCERTU 
s přípitkem starosty

ZÁBĚRY ZE SLAVNOSTNÍHO OTEVŘENÍ 
SOKOLOVNY – KULTURNÍHO CENTRA 

dne 18.12.2010

Pátek 7. ledna 2011 
Moravské klavírní trio a hosté: 

Martina Králíková – soprán, 
Zoltán Korda – tenor



 1 AktuAlity

Putování tříkrálových koledníků po našem 
městě se stalo již tradicí. I letos chodili dům od 
domu a přinášeli všem radostnou zprávu o pří-
chodu Boží lásky na svět skrze dítě narozené 
v betlémských jeslích. Zastupují chudé, trpící 
a potřebné a jejich jménem prosí o dar. Prosit 
o peníze pro lidi v nouzi může být těžké. To 
totiž vyžaduje určitou dávku odvahy, pokory, 
lásky k potřebným a nadšení pro pomoc. Sbírka 
v našem městě probíhala ve dnech od 7. 1. 2011 
až 9. 1. 2011 Letos jste mohli v našem městě 
potkat již deset skupinek koledníků a přesto 
se nepodařilo navštívit všechny Vaše domovy.

Letošní tříkrálová sbírka byla složena z 12 po-
kladniček a to:
Živý betlém 8.056,- Kč (2 pokladničky)
městská část Holešín  3.755,- Kč (1 pokladnička)

Z vašich darů budou podpořeny tyto projekty:
•  podpora prázdninových akcí pro děti zdravot-

ně a sociálně znevýhodněné
• podpora střediska humanitární pomoci
•  rozvoj terénních služeb pro seniory a zdravot-

ně postižené, včetně nákupu kompenzačních     
pomůcek

• podpora služeb, které zasahují v mimořád-
ných nebo krizových situacích
Upřímně děkujeme všem,kteří vlídně přijali 

koledníky a přispěli do jejich pokladniček.Stejné 
díky patří i samotným koledníkům, kteří věnují 
nezištně svůj čas ve prospěch pomoci druhým.

„Nikdo není zbytečný na světě, kdo ulehčuje 
břemeno někomu jinému“ 

Charles Dickens

městská část Karolín  1.795,- Kč  
městská část Rájec  40.861,- Kč (6 pokladniček)

městská část Jestřebí   14.874,- (3 pokladničky)

–––––––––––––––––––––––––––––––––––––
Celkem za město:  69.341,- Kč

dobrovolníci Oblastní charity 
Blansko a koledníci
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MÍSTNÍ POPLATKY v ROCe 2011

1/  Poplatek za psy, splatný do 31. 3. 2011
° Za prvního psa chovaného v rodinném domě  .................................................. 200,- Kč
° Za druhého a dalšího psa téhož držitele chovaného v rodinném domě  .......... 400,- Kč
° Za prvního psa chovaného v bytových domech  ............................................... 600,- Kč
° Za druhého a dalšího psa téhož držitele chovaného v bytovém domě  ............ 500,- Kč

Místní část Karolín a Holešín:
° Za prvního psa  ................................................................................................. 100,- Kč
° Za druhého a dalšího psa téhož držitele  .......................................................... 200,- Kč

Za psa, jehož držitel je poživatel invalidního, starobního, vdovského a 
vdoveckého důchodu, který je jeho jediným zdrojem příjmu, anebo
poživatel sirotčího důchodu  ................................................................................ 100,- Kč

° Za druhého a dalšího psa  ................................................................................ 200,- Kč

2/  Poplatek za odpad ve výši 450,– Kč 
  je možno uhradit ve dvou splátkách:
 1. pololetí do 31. 3. 2011 

 2. pololetí do 30. 6. 2011

3/ Roční předplatné za zpravodaj  120,- Kč
Cena 1 vydání zpravodaje, vč. DPH  12,- Kč

Předplatné je třeba uhradit do konce mě-
síce února. V měsíci březnu bude zpra-
vodaj  zaslán pouze těm, kdo budou mít 
částku 120,- Kč do konce února uhrazenu. 

Uvedené poplatky lze platit v hotovosti 

POKLAdNÍ HOdiNY
na pokladně městského úřadu, v přízemí, 

druhé dveře vpravo.

 Po  8 – 11  12 – 16
  Út  8 – 11  12 – 15
  St  8 – 11  12 – 16
  Čt  8 – 11  12 – 15



 3 Slovo StAroSty

CO POTěšÍ…
Deštivé a temné ráno s větrem dávalo teprve 

tušit, že se kdesi za obzorem rodí nový den. 
Auto s dvěma muži se řítilo po dálnici směrem 
do Prahy. Úzké kužele reflektorů rozháněly tmu 
s vodní tříští a provoz začínal houstnout. Jelo se 
na první jednání ohledně dotace pro hasiče…

Již druhým rokem usilujeme o přiznání do-
tace na nákup nové hasičské cisterny pro SDH 
Rájec. Důvodů je několik. Současná cisterna je 
stará více jak čtvrt století, parametry už zdale-
ka nevyhovují a do technické údržby se musí 
každoročně vkládat víc a víc prostředků. SDH 
Rájec je současně zařazena do JPO III. a to 
znamená, že vyjíždí k zásahům do širokého 
okolí. Proto, většina poplachů je na výjezd mimo 
Rájec-Jestřebí. Takže k rychlému a efektivnímu 
zásahu je potřeba odpovídající vybavení. Díky 
zastupitelstvu města jsme mohli podat žádost 
o dotaci, a přestože byly kráceny dotace ze 
státního rozpočtu na polovinu, je reálná šance, 
že s podporou Jihomoravského kraje a samo-
zřejmě města, můžeme novou cisternu získat.

CO ZAMRZÍ…
Tma a zima za okny lákala k poležení, ale 

budík byl neúprosný. Do práce se musí vstávat 
brzo. Muž se protáhl a rukou si protřel rozespalé 
oči. Navyklým pohybem zapnul rádio, vždyť na 
čerstvé zprávy po ránu byl zvyklý léta. „Město 
Rájec-Jestřebí zřizuje městskou policii“ oznamo-
val hlasatel v regionálních zprávách a vzápětí na 
krátkou zprávu navázaly sportovní komentáře. 
Co to zase je … pomyslel si muž a pomalu 
odcházel z ložnice.

…Ano, naše město dostalo pozvání k účasti 
na tiskové konferenci v Brně. Je dobré prezen-
tovat naše malé město i v médiích. Myslím, že 
se máme čím pochlubit. Je však teprve třetí 
měsíc po volbách, takže koncepce rozvoje je 
v přípravě. Proto byla na tiskové konferenci 
médiím prezentována základní teze zvyšování 
bezpečnosti ve městě. Je to mozaika z celé řady 
oblastí. Protipovodňová ochrana, veřejný pořá-
dek, nákup vybavení a nové cisterny pro hasiče, 
lepší zabezpečení železničního přejezdu a další. 
Ve veřejném pořádku je to návrh na obnovení 
městské policie, který půjde k projednání do 
zastupitelstva města.

Místostarostka připravila podklady a návrh 
předložila radě města na posouzení. Návrh je 
včetně varianty, kdy bez navýšení prostřed-
ků v rozpočtu, bychom mohli mít městského 
strážníka a podporu člena pořádkové služby. 
Člověka, který bude kompetentní, bude mít 
pravomoci ke zjednání pořádku a zároveň bude 
v ulicích města každý den. Dobrá myšlenka, kte-
rá stojí za realizaci. Média však vysekla kousek 
z komentáře na konferenci a prezentovala to 
jako hotovou věc. Pěkně zkreslená informace. 
A to zamrzí. Myšlenka spočívá na jednoduchém 
základu a cílem je, abyste se doma – ve svém 
městě cítili – dobře a bezpečně.

SOKOLOvNA ZASe žije…
Rekonstrukce sokolovny v rámci projektu 

„Kulturní centrum Rájec-Jestřebí“ je u konce. 
Tento projekt byl spolufinancován Evropskou 
unií, takže díky dotaci z Regionálního operačního 
programu NUTS 2 Jihovýchod, Úřadu Regionální 
rady regionu soudržnosti Jihovýchod, Jihomo-
ravskému kraji, radě a zastupitelstvu města se 
podařilo celou akci zdárně dokončit. Nyní nás 
čeká obsáhlé administrativní vyřízení poslední 
etapy, závěrečné zprávy a pak již řada pravidel-
ných hlášení o tom, jak je sokolovna užívána.

A proto se celá rekonstrukce dělala – aby 
sloužila především Vám – občanům města. 
Proběhlo slavnostní zahájení, sportovní turnaj 
v ping-pongu, první ples, hlásí se organizace 
o zapůjčení sálu na sportovní aktivity. Jsou 
přiděleny klubovny k užívání.

A tak neváhejte a přijďte. Podpořte orga-
nizátory plesů, divadel a cvičení. Přijďte do 
nové sokolovny nejen si užít kulturního nebo 
sportovního zážitku, ale i pěkného prostředí. Jen 
v letošní sezóně zde máme 7 plesů.

Přijďte, sokolovna je tu pro Vás …
Ing. Pavel Perout, starosta
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KULTURNÍ DĚNÍ 
 
Od 4.10. 2010       
Informační centrum 
TVOŘIFKA – „I když je vám více let, není pozdě na úlet“ 
Prodejní výstava. Zveme všechny lidičky, kteří nemají rádi každodenní uniformitu a chtějí si 
šatník okořenit něčím nevšedním. Tak se krášlete a fintěte, co hrdlo ráčí, život je krátkej, tak 
vo co kráčí. 

• Náušnice smaltové, každý by chtěl takové 
• Trička a halenky nenosí jen panenky 
• Pokud nám dáno, dík za šaty a každý nový ráno 
• Šály a čepice, líbí se nejvíce 
• Tašky a kabelky 

 
2.10.2010 
hřiště za Sokolovnou 
Sbor dobrovolných hasičů Rájec Vás srdečně zve na 
oslavy 115. Výročí založení sboru 
Ve 12.30 bude sraz účastníků a techniky na prostranství 
před obchodním domem ERMIA, odkud ve 13.00 vyjde 
průvod hasičů a historické i současné techniky a projde 
ulicí Jurkovou přes náměstí Míru a ulicí Komenského na 
hřiště za sokolovnu, kde bude pokračovat program 
ukázkami historické i současné techniky. Program bude 
doprovázet koncert dechové hudby. Pro děti bude připraven skákací hrad. Dále bude 
připraveno bohaté občerstvení. Srdečně zvou hasiči Rájec. 
 
7.10. 2010 čtvrtek 18.00      
městská knihovna 
GALERIE RÁJECKÝCH FOTOGRAFŮ – slavnostní otevření stálé expozice místních fotografů 
 
8.10. 2010 pátek 18.00      

     
Tel.: 516 432 191 

Komenského 620, 678 02 Rájec-Jestřebí 
E-mail.:informace@rajecjestrebi.cz 

www.rajecjestrebi.cz 
 
Otevřeno:    Po, Čt          8:30 - 17:30 
         Út, St, Pá        8:30 – 15:00 
         
                                       

 

   Informační a vzdělávací centrum města 
RÁJEC-JESTŘEBÍ 

KULTURNÍ děNÍ

do 3. 2. 2011  výstavní síň knihovny
RÁjeCKé OSTATKY  

– ii. vZPOMÍNKOvÁ vÝSTAvA
Výstava fotografií, které nám připomenou r. 1956 
a cirkus Arconi. Otevřeno: 
po, čt 9 –18,    út, st, pá 9 –15,   ne 14 –17 h.

4. 2. 2011   od 20 hodin
Sokolovna – Kulturní centrum

16. FOTbALOvÝ PLeS
Srdečně zve FK MKZ Rájec-Jestřebí. Hraje 
skupina Velvet. Předprodej vstupenek v IC.

11. 2. 2011   18 hodin
výstavní síň knihovny 

FOTOGRAFie OLdŘiCHA KLÍMY
Výstava snímků rájeckého rodáka – potrvá do 
24. února.
Otevřeno: po, čt 9 –18, út, st, pá 9 –15 h.

12. 2. 2011   od 20 hodin
Sokolovna – Kulturní centrum

HASiČSKÝ PLeS
Srdečně zve SDH Rájec. Hraje skupina Akcent.

16. 2. 2011   15.30 hodin
zámecký skleník

NAše RÁjeCKé KAMéLie
- další setkání se zámeckým zahradníkem pa-
nem Evženem Kopeckým na téma: kamélie 
a všelijaké jiné poklady naše zámeckého skle-
níku, péče o pokojové květiny na jaře (přesa-
zování, množení apod.). Sraz účastníků přímo 
v zámeckém skleníku.

19. 2. 2011   od 20 hodin
Sokolovna – Kulturní centrum

17. RYbÁŘSKÝ bÁL
Srdečně zvou ráječtí rybáři. Hraje skupina Me-
dium.

24. 2. 2011    17.30 hodin
Sál K-áčko

Cyklus přednášek Petra Sychry
„Z HiSTORie NAšeHO MěSTA“

Samospráva v Rájci nad Svitavou v l. 1850 – 
1945, aneb Vznik a vývoj místní samosprávy 
od počátků po národní výbory
Vstup zdarma

25. 2. 2011   od 20 hodin
Sokolovna – Kulturní centrum
16. RePReZeNTAČNÍ PLeS – ve STYLU 

beNÁTSKéHO KARNevALU
Srdečně zve GOS a SOŠ, o. p. s. Rájec-Jestře-
bí. Hraje skupina Akcent.

26.2. –6.3.2011
Státní zámek Rájec nad Svitavou

KAMéLie A KRÁSA dŘevA
Zámek bude otevřen v sobotu a v neděli od 
9 do 17 hodin, ve všední dny od 9.00 do 16.30 
hodin, pondělí 28.2. zavřeno.
V reprezentačních prostorách zámku budou 
vystaveny padesátileté kvetoucí keře kamélií 
a historické interiéry zámku vyzdobí aranžmá 
z květů kamélií a řezbářské práce starých 
mistrů.
V zámecké kapli představí své řezbářské práce 
současný řezbářský mistr Jiří Netík se svojí 
ženou Martinou.
Vstupné – 100,– Kč, snížené – 80,–  Kč
Vstupné zahrnuje prohlídkovou trasu zámku 
s výzdobou, zámeckou kapli a v době konání 
výstavy i zámecké skleníky
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ZÁMeCKé SKLeNÍKY
Pro zájemce budou otevřeny zámecké skle-

níky s unikátní sbírkou kamélií již od 1.2. 2011 – 
do 31. 3. 2011. Vždy od 9 do 15. hodin. Zavírací 
dny jsou pondělky. Po dobu konání výstavy je 
otvírací doba skleníků shodná s otvírací dobou 
zámku. Návštěvníci si zde mohou zakoupit rost-
liny kamélií, jarní a pokojové květiny.

Vstupné 30,- Kč
Kontakty: zámek – tel 516 432 013, 723 398 968, 
zahradnictví 721 319 377 rajec@brno.npu.cz 
www.zamekrajec.cz

4.3.2011   18 hodin
K-áčko

Cestopisná přednáška
„CO ZAžiL POUTNÍK dO SANTiAGA de 

COMPOSTeLLA“

5.3. 2011 (8 – 17 hodin) a ne 6.3. (8 – 13 hodin)
Areál chovatelů u benzinky v Rájci

PROdejNÍ vÝSTAvA KRÁLÍKŮ
Srdečně zve Český svaz chovatelů, ZO Rájec-
-Jestřebí. Tombola a občerstvení zajištěno.

6.3.2011   od 15 hodin
SOKOLOvNA – Kulturní centrum

děTSKÝ MAšKARNÍ bÁL
Srdečně zve Občanské sdružení „Za rozvoj 
města“

11.3.2011    19.30 hodin
Obřadní síň města
jARNÍ KONCeRT – PÍSNě S LOUTNOU

Jarmila Chaloupková a Brian Wright

18.3.2011   18,30 hodin
SOKOLOvNA – Kulturní centrum

divAdLO bOLKA POLÍvKY – „dON 
QUijOTe de LA ANCHA“.

Vstupné 80,- Kč, předprodej vstupenek v Infor-
mačním centru od 7.2.2011
ZAJISTĚTE SI VSTUPENKY PŘEDEM!!

26.3.2011 od 20 hodin
SOKOLOvNA – Kulturní centrum

PLeS SdRUžeNÍ ROdiČŮ Zš A Mš

27.3.2011
ZÁjeZd dO divAdLA Se SLevOU 25 %

V neděli 27. března je pro všechny operní pří-
znivce připraven zájezd do Mahenova divadla 
v Brně na operu Popelka, která je označována 
jako zlatý hřeb letošní brněnské divadelní se-
zóny. Pěvecké party patří k nejexponovanějším 
a technicky nejnáročnějším, jaké Rossini psal 
a Popelka je dílo plné brilantní, svěží a jemným 
humorem prozářené hudby. Představení začíná 
v příjemných 17 hodin.

Cena vstupenky po slevě: dospělí – 300 Kč, 
důchodci – 225 Kč, děti do 15 let a studenti do 
26 let – 150Kč, jednotné jízdné – 100 Kč (neplatí 
pro ty, kteří si dopravu řeší individuálně)
Odjezd autobusu: BOSKOVICE – parkoviště 
u Zlaté růže 15:00, RÁJEC-JESTŘEBÍ – Penzi-
on Kopeček 15:20, ČERNÁ HORA – parkoviště 
u Pivovaru 15:30

Zájezd je nutné uhradit nejpozději do 11. března 
2011 v Informačním centru města Rájec-Jestřebí 
(předprodej probíhá také v Městském infor-
mačním středisku v Boskovicích).  Rezervaci 
míst prosíme provést v co nejbližším termínu. 
Děkujeme…

NA MěSÍC bŘeZeN PŘiPRAvUjeMe:
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ČESKÝ SVAZ CHOVATELŮ
ZO RÁJEC-JESTŘEBÍ
VÁS SRDEČNĚ ZVE NA TRADIČNÍ

PRODEJNÍ VÝSTAVU KRÁLÍKŮ
KTERÁ SE KONÁ V AREÁLU U BENZINKY V RÁJCI
V SOBOTU 5. března 2011 od 8°° hod. – 17°° hod.
V NEDĚLI 6. března 2011 od 8°° hod. – 13°° hod.
TOMBOLA A OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO
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Občanské sdružení “Za rozvoj města“ 
                           zve všechny děti a rodiče na 

DĚTSKÝ 
MAŠKARNÍ BÁL 

který se bude konat v neděli 6. 3. 2011 od 15 hodin 
v kulturním centru – SOKOLOVNĚ. Můžete se těšit na 
živou hudbu, Laso show ROMANITA, hry, soutěže, bohatou 
tombolu a sladká pokušení v dětském baru. Vstupné 
dobrovolné.    
 
 

   
                         

Srdečně zvou pořadatelé!!! 
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KiNO K - áčko

PROGRAM KINA 
RÁJEC-JESTŘEBÍ –  ÚNOR  2011
––––––––––––––––––––––––––––
11. 2. 2011   

dÍvKA, KTeRÁ Si HRÁLA 
S OHNěM

Novinář spolupracující s časopisem 
Milénium a jeho partnerka jsou za-
vražděni krátce před publikováním 
materiálu o dětské prostituci, ko-
rupci a obchodu s bílým masem. 
Na zbrani nalezené na místě činu se 
najdou otisky Lisbeth Salanderové 
(Noomi Rapace), která se po roce 
stráveném v zahraničí vrátila zpět 
do Švédska, aby svému poručníkovi 
připomněla jejich starou dohodu. 
Její poručník je ale brzy nalezen 
mrtvý a Lisbeth je i v tomto případě 
podezřelou číslo jedna. Policie po 
Lisbeth zahajuje celostátní pátrání, 
podporované mediální kampaní, ve 
které se vytahují na světlo skan-
dální informace o její potenciální 
nebezpečnosti a problematické minulosti. No-
vinář Mikael Blomkvist (Michael Nyqvist) je ale 

přesvědčen o její 
nevině...
Akční/thriller 
Švédsko, Dánsko, 
Německo; 2009; 
129 min
Režie: Daniel Al-
fredson
Hrají: Naomi Ra-
pace, Michael Ny-
qvist, Lena Endre, 
Per Oscarsson, 
Sofia Ledarp

ZAČÁTEK V 18 HODIN, VSTUPNÉ 40,- Kč 

18. 2. 2011
TULÁČeK  

Večerníčkový seriál o liščím mláděti. Lovci ob-
jevili liščí doupě a vykopávají ho. Liška svá 
mláďata včas odnes-
la, ale jedno zůstalo 
v doupěti zapomenuto. 
A právě z něj se stává 
Tuláček, který se musí 
naučit žít v lese bez 
maminky. Malý Tulá-
ček hledá v lese svoji 
mámu a cestou potkává 
jestřába, rysa, tetřeva, 
bažanta, setkává se 
zajícem, jezevcem, čá-
pem a stane se také lovcem.
Česká televize, 1997, 55 min
ZAČÁTEK V 17 HODIN, VSTUPNÉ 20,- Kč
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Kdy Kde S kým Za kolik 
NEDĚLE 
18:15 – 19:15 

Sokolovna Vede certifikovaný instruktor 
Zumby Martin Valla, člen 
Zumba Instructor Network, 
3. místo na MČR v salse, mistr 
republiky ve street dance, 
 a občas jeho hosté  

500Kč za 10 hodin 

Město Rájec-Jestřebí pořádá taneční 
hodiny    

Ve spolupráci s Taneční školou Aura, 
oceněnou titulem Firma Vysočiny pro rok 2010 
v kategorii služeb. 

Zumba je opravdu pro každého! Nemusíte 
být v super kondici, tančit latinskoamerické 
tance nebo vynikat v aerobiku. Stačí chuť 
vyzkoušet něco nového, zábavného, 
zaposlouchat se do hudby a už to frčí!  
Při chytlavých rytmech zapojíme svaly 
celého těla, čímž posilujeme a krásně 
formujeme postavu. Zumba je kombinací 
prvků latiny na převážně latinskoamerickou 
hudbu  a aerobního cvičení (což znamená, 
že se zadýcháme, zapotíme a následně 
zhubneme, také posilujeme srdce  
a oběhový systém a spalujeme velké 
množství kalorií). Je to tanec i cvičení, 
které v nás zanechá skvělý pocit a dobrou 
náladu! 

Začínáme již v neděli 30.1. 2011. Bližší informace a 

přihlášky na www.TanecniSkolaAura.cz nebo na tel. 776282530. 

KULTURNÍ děNÍ
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AKCe – od ledna 2011 – KiNO NA ObjedNÁvKU…

KiNO NA ObjedNÁvKU – KiNO PRO vÁS

Na základě zájmu občanů o nový způsob 
provozu kina vyhlašujeme od měsíce ledna 2011

KiNO NA ObjedNÁvKU
Co to konkrétně znamená?

V dnešní době maximálního výběru filmů 
na nosičích, je velmi náročné uspokojit diváka 
a vybrat film, který by přilákal více lidí do kin. 
Jediná věc, kterou snad můžeme ještě konkuro-
vat, je velikost plátna a dokonalý přenos. Snad 
také větší prostor k setkávání, než nabízí běžný 
obývací pokoj.

Proto jsme se rozhodli nabídnout vám alter-
nativu: Promítání filmů s dokonalým zvukem 
i obrazem dle vašeho osobního výběru

jak budete postupovat?
- S nejméně 10člennou skupinou vašich přátel 

naplánujete termín společného setkání v kině

- Provedete výběr dvou – tří filmů, které vás za-
ujaly a to z nabídky seznamů dvou filmových 
společností, které jsou k dispozici na webo-
vých stránkách města nebo v Informačním 
a vzdělávacím centru

- E-mailem (informace@rajecjestrebi.cz) ozná-
míte názvy vybraných filmů a vybranou spo-
lečnost, dále termín vašeho setkání, které jste 
se svými přáteli naplánovali

- Naším úkolem je zjistit, který film bude 
na vámi vybraný termín volný a e-mailem 
vám podáme zprávu o výsledku

- Vybrané filmy je třeba písemně oznámit 
1 měsíc před konáním vaší akce

Nabídky mohou využít i maminky 
na mateřské dovolené. 
Promítáme  i v dopoledních 
hodinách.

KULTURNÍ děNÍ

MěSTSKÁ KNiHOvNA iNFORMUje

Z NOvÝCH KNiH
Ze světové literatury:
ZIJLOVÁ, A.: Sonny boy
COELHO, P.: Valkýry
LI: Ubožáci

detektivky:
KOONTZ, D.: Tikot
BOX, C. J.: Tři týdny … a navždy sbohem
SIGURDARDÓTTIR, Y.: Žhavý hrob

Ze života známých osobností.
BRDIČKA, J.: Radoslav Brzobohatý
TAUSSIG, P.: Maminky slavných
MALÉŘOVÁ, Z.: Šťastná hodina

dobrodružné a historické příběhy  
pro dospělé:
CORNWELL, B.: Sharpovo zlato
CUBECA, K.: Ve spárech osudu
KESSLER, L.: Jatka u Salerna

NÁvRAT dO MLÁdÍ
Návrat do mladých let zažila většina z nás, 

kdo jsme se zúčastnili v neděli 16. ledna zahá-
jení II. vzpomínkové výstavy v knihovně, která 
nás vrátila do 50. let minulého století.

Už při vstupu do výstavní síně na nás dýchla 
atmosféra maškarního dění. Na stěnách celá 
řada fotografií a dalších památek připomněla 
slavný cirkus Arconi, který v roce 1956 projížděl 
ulicemi Rájce i Jestřebí. Kromě obrázků nás 
uprostřed výstavní síně překvapil černý katafalk, 
na kterém mezi svíčkami ležela basa. A potom 
už šlo všechno ráz na ráz. Knihovnice paní Ša-
monilová nás seznámila s historií maškarních 
průvodů v Rájci. Připomněla ty, kteří takové akce 
připravovali, dokázali kolem sebe soustředit 
velké množství dalších lidí a rozdávali radost 
a veselí všem občanům Rájce, ale i okolí. Potom 
za zvuků smuteční hudby vešel do síně pan 
Jan Juránek, obešel s kadidelnicí celý katafalk 
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šKOLNÍ PARLAMeNT HLedÁ TALeNT
I když už jsou nejkrásnější svátky roku bohužel za námi, vraťme se ještě 

k období, kdy jsme se na ně teprve těšili. Na naší škole v Rájci-Jestřebí 
jsme se rozhodli zkrátit si čekání na Ježíška netradičně. V minulém školním 
roce jsme uspořádali soutěž o největší pěveckou hvězdu školy. Letos se 
aktivity chopil školní parlament a již v listopadu vypsal konkurz na talent 
školy. Z přihlášených soutěžících bylo vybráno 12 finalistů – opět převa-
žovali zpěváci, do finále postoupili ale také tanečníci, kouzelník, akrobat, 
nadějný kytarista a skupina mladých herců.

Finále proběhlo 22. 12. 2010 ve slavnostně vánočně vyzdobené tělo-
cvičně. Diváci – žáci i učitelé – při vstupu do tělocvičny obdrželi hlasovací 

a provoněl vše kadidlem. K ba-
se přišli kněz a kostelník, pan 
Juránek, nyní jako lékař, zjistil, 
zda je basa opravdu mrtvá. Za-
žehl všechny svíčky a zemřelou 
basu pokropil vodou. Paní kni-
hovnice se potom vtipnými verši 
s basou loučily. Následovala 
závěrečná litanie.

V ní se objevi ly různé 
události a problémy, které se 
v našem městě udály, a nebo 
nás trápí. A potom prosba: „Vy-
svoboď nás, baso!“  Za zvuků 
smutečních skladeb, kterými 
celý program doprovázeli na 
harmoniky Pavel Sychra a paní Jana Pernicová 
a velkého pláče účinkujících, obřad končil. My 
všichni jsme se během obřadu jako by ocitli 
v rájecké sokolovně, kde se takhle zakončo-
valo období plesů a radovánek. Pořad byl o to 
působivější, že probíhal podle dochovaného 
scénáře z r. 1956. Jen závěrečná modlitba 

byla doplněna událostmi ze 
současnosti. Potom jsme při 
prohlídce fotografií ve vzpo-
mínkách znovu prošli s cir-
kusem Arconi celou Rájcí až 
do Jestřebí a zpět. Snažili 
jsme se poznat účinkující, 
ulice a domy, které dnes 
v mnoha případech vypa-
dají úplně jinak. Prožili jsme 
opravdu krásné nedělní od-
poledne. Chtěla bych podě-
kovat pracovnicím knihovny 
za tuto pěknou a osvěžující 
exkurzi do našeho mládí. 
Tehdy nebyly počítače, ne-

byla televize a lidé měli k sobě nějak blíž… 
Chci také poděkovat za to, že paní knihovnice 
zachraňují pro budoucnost památky, které by 
se jinak ztratily. Pamětníků rychle ubývá a staré 
fotografie a dokumenty mizejí v nenávratnu. 
Ještě jednou mnoho díků.

Marie Konečná

CO Se děje ve šKOLÁCH



 13 CO Se děje ve šKOLÁCH

lístek, na který měli napsat číslo svého favorita. 
Připraveny byly i zvláštní ceny – cena poroty 
a cena pedagogického sboru. Porota i diváci 
měli nelehký úkol vybrat toho nejlepšího. Všichni 
soutěžící byli výborní.

A jak všechno dopadlo? Cenu poroty získali 
zpěváci z 9. A Miroslav Perout a David Štěpá-
nek, kteří krásně bez hudebního doprovodu 

zazpívali píseň z repertoáru Jaromíra Nohavici. 
Cenu pedagogického sboru získala za výborný 
pěvecký výkon Iveta Francová z 8. B za píseň 
populární české zpěvačky Terezy Kerndlové. 
A jak hlasovali diváci? Na 3. místě se umístil ta-
neční pár Petra Sedláková a Daniel Bíza z 9. A, 
2. místo obsadila Sára Kocůrková ze 7. C za 
procítěné ztvárnění písně Say You Don‘t Want 
It od One Night Only, největší sympatie diváků 

získal Tomáš Bukáček 
z 9. A za taneční vystou-
pení ve stylu tecknotik.

Celé předsváteční do-
poledne se všem určitě 
moc líbilo, o čemž ostatně 
svědčil i bouřlivý potlesk, 
kterým diváci odměnili 
všechny soutěžící. A už 
se můžeme těšit na příští 
rok a přemýšlet, co pro 
nás školní parlament při-
praví za překvapení.

Vlasta Staňková

Dne 12. prosince 2010 se v zámecké kapli 
uskutečnil Vánoční koncert Ladi Kerndla v do-
provodu dětského sboru z naší školy. Zkoušelo 
22 žáků, ale do posledních chvil nebyl počet vy-
stupujících, kvůli vysoké nemocnosti žáků, jistý.

Sraz byl o půl páté před zámeckou kaplí. Je-
likož mám krátkodobou paměť, dorazila jsem už 
o půl čtvrté. Pak za mnou přišla kastelánka paní 
Kopecká a poslala mě do zámecké restaurace, 
abych si objednala čaj a nemrzla venku. Okolo tři 
čtvrtě na čtyři jsem si objednala již zmíněný čaj, 
sedla si ke třetímu stolu a čekala. Najednou ke 

mně přišel samotný Laďa Kerndl a zeptal se mě, 
jestli bych si nešla přisednout ke stolu, kde seděl 
on a celá jeho kapela. S radostí, ale i s jistým 
ostychem jsem jeho pozvání přijala. Ze začátku 
jsem se velmi styděla, ale poznala jsem, že pan 
Kerndl je úplně obyčejný člověk bez přetvářky, 
který si na nic nehraje. Je prostě sám sebou. 
Chvíli jsme si povídali a po pár minutkách mi za-
čal zvonit mobil. Volala Verča Sychrová a ptala 
se, kde jsem. Vyšla jsem před restauraci a viděla 
ten hlouček děvčat u vchodu do kaple. Všechny 
holky se najednou daly do pohybu a přicházely 

vÁNOČNÍ KONCeRT LAdi KeRNdLA
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směrem k restauraci a pár chvil nato jsme hlou-
ček asi 15 děvčat vcházely do restaurace. Pan 
Kerndl byl překvapen hojností slečen a začal si 
pomalu sepisovat písničky, které náš hudební 
sbor bude zpívat.

Po sepsání písniček a příchodu všech zú-
častněných jsme se celá skupina i s kapelou 
přesunuli do zámecké kaple, kde jsme začali 
pilně zkoušet. Byla to taková naše generálka. 
Odzpívali jsme Bílé Vánoce, Tichou noc, tři ko-
ledy – Nesem vám noviny, Štědrej večer nastal 
a Narodil se Kristus pán. Paní učitelka Šebková 
nám mezitím rozdala krásné santovské čepičky, 
které pro nás byly od toho okamžiku poznávacím 
znamením, abychom se v hloučku lidí neztratil 
Pak Eva Mrázková zkoušela písničku Pojď 
zpívat o Vánocích bylo, to její sólová záležitost, 
při kterém ji na klavír doprovázela Veronika 
Sychrová. Potom zkoušela ještě Evča s Petrou 
Nezvalovou písničku od Mariah Carey All I Want 
For Christmas Is You. Hned na to se zkoušel 
příchod a odchod celého hudebního sboru. 
Jek jsme si tohle nacvičili, přesunuli jsme se 
již v plném počtu opět do zámecké restaurace, 
kde jsme si objednali čaj, kávu a nebo limonádu 
a zpěvák pak Kerndl nám rozdal podepsané 
fotky a CD své dcery Terezky Kerndlové.

Všichni již cítili tu jistou nervozitu, která jim 
kolovala v žílách. Byli nervózní, ale i přesto se na 
koncert velmi těšili, protože je to pocta, když jste 
na jednom podiu s takovou slavnou osobností.

Čas zahájení se pomalu, ale jistě blížil, 
tak se opět celá skupina přesunula do kaple. 
Vcházíme tam, všude neskutečně 
moc lidí. Ale jen jsme tam vešli, 
tak z nás nervozita opadla. Byli 
jsme si všichni naprosto jistí, že 
to zvládneme. Věnovali jsme pří-
pravě a zkoušení opravdu hodně 
času a nelitujeme, protože koncert 
byl benefiční a pořádal se pro děti 
z Dětského domova v Boskovi-
cích. Takže kdokoli zaplatil vstu-
penku, přispěl na vybavení do 
dětského domova.

Trubač zatroubil a pan Kerndl 
pronesl ještě malý proslov na uví-
tanou. Přivítal i váženou hraběnku 
Salmovou, které v minulosti zámek 

patřil, a poděkoval jí za velmi váženou cestu 
z Vídně sem, na rájecký zámek, aby nás všechny 
přítomné potěšila svojí přítomností. A všichni jsme 
se shodli, že hraběnka vypadá velmi dobře a že jí 
to moc sluší. My jako pěvecký sbor jsme nastoupili 
a odzpívali si Bílé Vánoce a pak ještě samostatně 
Tichou noc, která byla v doprovodu výborného or-
chestru. Poté jsme se postupně uklonili a poodešli 
stranou. Nervozita v nás sice přetrvávala, avšak 
už to nebyla taková nervozita, spíše radost, že 
pomáháme pro dobrou věc. Pak si zpěvák Laďa 
Kerndl úžasně odzpíval svých šest písniček, které 
měl předem připravené. Po nich jsme nastoupili 
zazpívat naše tři koledy, sólo Evy Mrázkové, které 
bylo v klavírním doprovodu Veroniky Sychrové. 
A jako sladká tečka na konec zazpívala Péťa 
Nezvalová svojí Mariah Carey. Po skončení téhle 
písničky udělalo celé publiku potlesk ve stoje. Byl 
to vážně krásný zážitek.

Jakmile koncert skončil, byli jsme pozváni na 
raut, kde pro nás bylo přichystáno občerstvení. 
Bylo vyfoceno pár snímků celého sboru s panem 
Kerndlem, je to obrovský zážitek, který v našich 
srdíčkách bude pěkně dlouho vyznívat. A moc 
děkujeme paním učitelkám, že nám daly tuhle 
výjimečnou příležitost si zazpívat ve sboru s tak 
skvělou osobností. A myslíme si, že jenom díky 
podpoře paní učitelky Kolářové, paní učitelky 
Šebkové a paní učitelky Müllerové jsme vydali 
100% výkon.

Byl to vážně krásný koncert a děkujeme za 
tu příležitost jít si zazpívat ve sboru!

Řezáčová Zuzana 9. A a Eva Mrázková 7. A
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Na naší škole využíváme 
při výuce již několik let e-learningové prostředí 
Moodle. Míra využití v jednotlivých předmětech 
se liší podle dostupnosti kvalitních studijních ma-
teriálů pro daný předmět na trhu a podle důrazu, 
jaký kladou jednotliví učitelé na nutnost domácí 
přípravy. Před dvěma lety dokonce vedení školy 
získalo grant z Operačního programu vzdělávání 
pro konkurenceschopnost na rozvoj využívání 
informačních technologií v přírodovědných před-
mětech. V rámci řešení tohoto grantu připravili 
učitelé na Gymnáziu v Rájci-Jestřebí v prostředí 
Moodle několik zbrusu nových kurzů podporují-
cích výuku přírodovědných předmětů.

Jaké možnosti Moodle obecně nabízí? Pokud 
Moodle vůbec neznáte, můžete si jej představit 
jako elektronickou nástěnku. Učitel ke svému 
předmětu připraví kurz, o jehož obsahu si roz-
hoduje zcela sám a obsluhuje ho z kteréhokoliv 
počítače připojeného k internetu. Kurz může 
být buď otevřený nebo uzavřený heslem a pak 
slouží jen dané skupině studentů znajících heslo. 
Studenti se do kurzu také přihlašují z jakéhokoliv 
počítače připojeného k internetu.

Na tuto elektronickou nástěnku může učitel 
„vyvěšovat“ například studijní texty, čímž ušetří 
papír a čas strávený u kopírky. Výhodou je také 
to, že absentující studenti si mohou chybějící 
učivo snadno doplnit. Dále je zde možnost tvořit 
interaktivní testy. Tyto testy obsahují i odpovědi 
a případně komentáře k nim. Student si tedy 
může učivo procvičovat doma a přitom hned 
získá zpětnou vazbu ve formě upozornění na 
příčinu chyb atd. U interaktivních testů lze nasta-
vit také časový limit pro vyřešení, omezit počet 

opakování testu a také test k určitému datu 
uzavřít. Díky tomu jej učitel může využít nejen 
jako test cvičný, ale i hodnotící. Na Moodlu lze 
také otevřít diskusi, takzvané Fórum, ve kterém 
studenti mohou mezi sebou nebo i s učitelem 
konzultovat nejasnosti nebo třeba debatovat 
o aktuálních tématech hýbajících společností. 
Fóra mají velkou využitelnost při výuce cizích 
jazyků, protože nemálo studentů raději napíše 
příspěvek do diskuse, než aby psali domácí úkol 
do sešitu. Prostředí také umožňuje zveřejňovat 
hypertextové odkazy na jiné webové stránky 
obsahující informace, které souvisejí s výukou. 
A v neposlední řadě sem vyučující umísťuje 
vzkazy týkající se organizačních záležitostí, 
takže odpadají nedorozumění typu „Já nevěděl, 
že se to bude psát...“ To je jen několik příkladů 
využití tohoto prostředí.

Jak konkrétně elektronickou nástěnku využí-
váme při výuce obecné biologie a genetiky? Za 
prvé, ke každé probírané kapitole je zde umístěn 
studijní text nahrazující učebnici. Jako doprovod-
ný materiál k textu jsou studentům k dispozici 
obrázky napomáhající pochopení látky. Za druhé, 
pro práci ve škole jsou zde připraveny pracovní 
listy a jiné aktivity. Studenti si tyto materiály sami 
tisknou a nosí do výuky. Za třetí, celá kapitola je 
také transformována do série několika desítek 
otázek, jejichž řešením se studenti připravují 
buď doma nebo společně ve škole na písemky. 
A konečně, pro individuální přípravu jsou zde 
k dispozici již zmiňované interaktivní testy. Pří-
ležitostně jsou k jednotlivým kapitolám vkládány 
odkazy na zajímavé webové stránky zabývající 
se právě probíraným tématem. Pro oznamování 

změn máme otevřeno fórum.
jak je elektronický kurz biologie 

hodnocen samotnými studenty našeho 
rájeckého gymnázia?
„Moodle je určitě dobrá věc. Všechno po-
třebné tam najdeme v přehledné formě.“

„Moodle využívám hlavně před testy. 
Projdu si teorii a před velkými písemkami 
si zkouším interaktivní testy.“

„Moodle mi hodně pomáhá. Hlavně 
používám studijní texty a otázky, které si 
vypracovávám.“

vY ješTě NeMOOdLAŘÍTe? 
(Využití prostředí Moodle při výuce na rájeckém gymnáziu)
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„Super, je tam vše co potřebuju, mohl by 
být přehlednější. Jinak Moodle obecně je 
příšerná věc. Když už jednou za čas jede, 
tak stejně strašně pomalu.“

„Co se týká množství učiva, jsem nad-
míru spokojen – mohu si učivo stáhnout 
do svého PC, pracovat s ním...“

„Hodně se mi líbí videa zobrazující 
ty děje. Víc by bylo fajn, klidně anglicky.“

„…Texty k probrané látce se také 
hodí, zvláště když máme v látce ještě 
nějaké nejasnosti. Myslím si, že obrázky 
napomáhají pochopení látky.“

Jen podotýkám, že citace jsou převzaty 
z anonymního hodnocení výuky biologie za první 
pololetí letošního školního roku.

Michaela Míčková
vyučující Bi, Z, Aj

Položili jsme několik otázek řediteli Gymná-
zia a SOŠ Rájec-Jestřebí, o. p. s. v souvislosti 
s výraznými změnami v koncepci středního 
školství v Jihomoravském kraji.

Pane řediteli, zdá se nám, že změny, ke 
kterým došlo, prošly veřejností i médii bez 
valného povšimnutí. Můžete nám blíže ob-
jasnit, o co se jedná?

Rada Jihomoravského kraje schválila dne 
20.1. 2011 snížení počtu osmiletých gymnázií 
zřizovaných Jihomoravským krajem tak, že 
celkový počet žáků přijímaných do  víceletých 
gymnázií se sníží o 330, takže z populačního 
ročníku současných pátých tříd základních škol 
bude přijato pouhých pět procent v porovnání 
s 11 procenty v loňském roce.

Co vedlo k tak výrazným a neočekáva-
ným změnám? 

Ty změny nejsou tak neočekávané, jak by 
se mohlo zdát. Stručně řečeno, populační křivka 
výrazně poklesla, kapacity středních škol nejsou 
využity, důvodem je také snaha o zvýšení kva-
lity základního vzdělávání v kraji, v některých 
případech je důvodem plánovaný přechod na 
gymnázia šestiletá a čtyřletá.

víme, že vy máte osobní zkušenosti s 
víceletým studijním cyklem. jak se díváte  
na probíhající změny?

Gymnázium v Rájci-Jestřebí bylo po roce 1989 

prvním v regionu, které otevřelo třídy osmiletého 
gymnázia, a přesto, že se u nás platí školné, zájem 
ze strany rodičů i žáků byl velký. Později, kdy se 
otevřely třídy osmiletého studia také v Boskovicích 
a Blansku, začali jsme mít potíže s naplněním 
tříd a přešli jsme na gymnázium šestileté a čtyř-
leté. A musím říci, že i když chápu nutnost výše 
zmíněných kroků, já osobně vždy dávám před-
nost víceletému gymnaziálnímu vzdělávání. Je 
kontinuálnější, má více prostoru pro sjednocení 
úrovně znalostí žáků přicházejících ze základních 
škol, může jít více do hloubky a cíleněji připravovat 
studenty na vysokoškolské studium. 

jaké jsou vyhlídky do budoucna. budou 
kapacity čtyřletých gymnázií stačit všem, 
kteří se tam sejdou, tedy těm, kteří budou 
nastupovat na čtyřleté studium, i těm, kteří 
se k nim přidají, i když původně chtěli jít na 
osmileté gymnázium?

Nevím. To bude záležet na více věcech, 
populační křivce, ochotě kraje rozšířit počty 
čtyřletých tříd atd. Zdá se, že dost široká na-
bídka přichází z odborných a učňovských škol. 
Tam kapacity určitě stačit budou. Část žáků 
stávajících sedmých tříd se pravděpodobně už 
letos rozhodne vyhnout se stresům za dva roky 
a raději se přihlásí na šestileté gymnázium.

Ke změnám došlo z pohledu nezasvěce-
né veřejnosti poměrně nečekaně těsně před 
podáním přihlášek na střední školy. Kde se 
rodiče budoucích studentů mohou informo-
vat o nabídce studijních oborů?
 Souhrnné informace o nabídce krajských škol 
bude možné zjistit na portálu Jihomoravského 
kraje – odboru školství a předpokládám, že stejně 
jako naše gymnázium, tak i ostatní školy informují 
rodiče prostřednictvím webových stránek.

ROZHOvOR
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Od února 2011 pokračují 
pravidelné kroužky:
Notičky

  Štěpánek
Cvičení pro maminky s dětmi od 2 – 6 let
Cvičení pro děti od 5 – 8 let
Angličtina pro děti – začátečníci
Angličtina pro děti – mírně pokročilí
Angličtina pro dospělé – začátečníci
Angličtina pro dospělé – mírně pokročilí

Cvičení pro batolata od 9 měsíců
– místo a termín konání budou upřesněny 

během února 2011

jednorázové akce – únor 2011
batikování triček ii – batikování reaktivními 
barvami za studena. Určeno pro dospělé (ma-
minky – možnost zajištění hlídání dětí) a děti od 
8 let, menší děti v doprovodu rodičů
Kdy: sobota 5. 2.2011, 15:30 – 18:30 hod.  
cena dle spotřebovaného materiálu
Kde: Kulturní sál K-áčko, Rájec-Jestřebí
Lektor: Katka Skoupá a Alena Hrbková

Kocour v botách – loutková pohádka
Hrají: děti z Centra Motýlek
Kdy: neděle 13.02.2011
Kde: CPR Veselá beruška, Černá Hora

Pleteme košíčky z pedigu
Určeno pro dospělé (maminky – možnost za-
jištění hlídání dětí) a děti od 8 let, menší děti 
v doprovodu rodičů
Kdy: sobota 26.2.2011, 15:30 – 18:30 hod.  
cena dle spotřebovaného materiálu
Kde: Kulturní sál K-áčko, Rájec-Jestřebí
Lektor: Katka Skoupá a Alena Hrbková

Na výtvarné minidílničky je nutno se dopředu 
přihlásit.

CeNTRUM MOTÝLeK

Na kroužky a akce se můžete přihlašovat na 
e-mail: cmotylek@seznam.cz,
tel: 602 409 946, nebo elektronicky na
http://centrummotylek.freepage/naseakce/
více se dozvíte na 
www.centrummotylek.freepage. cz

ROZPiS STOMATOLOGiCKé LSPP

SLUŽBA JE SLOUŽENA OD 8:00 DO 12:00 HODIN
  5.2. MUDr. Řehořek Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 453
  6.2. MUDr. Řehořek Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 453
12.2. MUDr. Semrádová Sloup, Zemspol, 221 516 435 203
13.2. MUDr. Staňková Jedovnice, Zdrav. středisko 516 442 726
19.2. MUDr. Stojanov Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 451
20.2. MDDr. Svitač Blansko, Pražská 1b 516 418 787
26.2. MUDr. Ševčíková B. Blansko, Svitavská 1A 516 416 386
27.2. MUDr. Ševčíková R. Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 454

  5.2. MUDr. Mikulášková Letovice, Mánesova 468/2 516 474 488
  6.2. MUDr. Padalík Boskovice, Nemocnice Boskovice 516 491 263
12.2. MUDr. Paděrová Šebetov, 117  516 465 452
13.2. MUDr. Pernicová Boskovice, Vodní 95 (Minerva) 516 494 138
19.2. MUDr. Sládek Velké Opatovice, nám. Míru 492 516 477 319
20.2. MUDr. Srpová Letovice, J. Haška 12 604 760 665
26.2. MUDr. Šumberová Lysice, Komenského 429  516 472 227
27.2. MUDr. Žilka Benešov, 19 516 467 313
Mimo výše uvedenou je služba zajištěna  v Brně, Úrazová nemocnice, Ponávka 6,
tel. 545 538 111. Úrazová nemocnice v Brně, Ponávka 6, tel. 545 538 111 službu zajišťuje ve 
všední dny od 17.00 hodin do 7.00 hodin. O sobotách, nedělích a svátcích nepřetržitě 24 hodin.
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blahopřejeme našim spoluobčanům, kteří se narodili v měsíci únoru:
Karel Modrák, Jaroslav Jiruše, Žofie Večeřová, Jarmila Skotáková, Zdeněk 
Škorpík, Zdeňka Musilová, Emil Burian, Zdenka Hrušková, Milada Janáková, 
František Dovrtěl, Jiří Kuda, Josef Gracias, Ivanka Štosová, Mária Madarazsová, 
Anna Konečná, Hedvika Němcová, Alena Klimková, Marie Pernicová, Milan 
Vrba, František Ševčík, Josef Kotouček, Marie Nováková, Věra Meluzínová, 
Josef Kala, Jiřina Klimešová, Anežka Fránková, Anežka Míčová, Ján Valko, Bohdanka Jedličková, 
Marie Klimešová, Milada Krejčí, Božena Mokrá, Olga Roubalová, Josef Tesař, Ludmila Sedláková, 
Božena Gebauerová, Petr Čepa, Josef Brázda, Ing. Zdeněk Skřípský
Holešín:  Josef Štěpán

Odešli z našich řad
v měsíci prosinci zemřeli:
paní Ludmila Křížová, pan Jaroslav Musil

blahopřejeme rodičům narozených dětí
Nela Křížová, Jan Vrána

FOTbAL v NAšeM MěSTě je již 90 LeT
Vážení spoluobčané, fotbal v Rájci-Jestřebí 

oslaví v letošním roce 2011 již 90 roků od svého 
založení. Fotbalový klub MKZ Rájec-Jestřebí 
Vás chce formou volného povídání seznamovat 
postupně s historií fotbalu v našem městě od 
založení až po dnešní dny.

Na měsíc květen až červenec letošního roku 
připravuje také řadu akcí k tomuto výročí, jako 
např. turnaje mládeže, setkání bývalých hráčů, 
výstavku z historie, vydání fotbalové publikace 
a některé další.

O všech těchto akcích budete informováni 
v tomto zpravodaji nebo městským rozhlasem.

Fotbalový klub MKZ Rájec-Jestřebí

KAPiTOLA 1. – ObdObÍ 1921 – 1941
jak to všechno začalo?

V městečku Rájec nad Svitavou zakotvil 
fotbal v roce 1921. Začalo to na malém plácku 
u rybníka Klimšáku za dnešní požární zbroj-
nicí a to pod vedením váženého funkcionáře 
pana Sáňky, pozdějšího činovníka pobočky 
rozhodčích v Brně. Zde se začali ráječtí kluci 
seznamovat s abecedou fotbalu, učit se kouzlům 
s hadrovým, později koženým míčem a svádět 
souboje mezi sebou. Přes velký zájem mladých 
o fotbal nebylo v tehdejších poměrech první 
republiky tak snadné najít v Rájci vhodné místo 
na vybudování pořádného a regulérního hřiště. 
I tak vyrostla v těchto podmínkách řada dobrých 
hráčů jako bří Mládkové, Žalman, Jabůrek, Opál-
ka, Huvar, Ing. Hasse, Písařík a další. Nejlepším 
z nich byl střední útočník Konečný, který sem 

zabloudil za zaměstnáním a po krátké činnosti 
odešel do Břeclavi. V této době hráli ráječtí 
ponejvíce s okolními sousedy jako Blansko, Bo-
skovice, Jevíčko a také s brněnskými kluby jako 
např. Žabovřesky. Tento slibně se vyvíjející klub 
omezil svou činnost, neboť pozbyl hřiště a mu-
selo se hrávat na malém nevyhovujícím místě 
u nádraží blízko hospody u Šaurů. Klub utrpěl 
ve své činnosti také odstěhováním pana Sáňky 
do Brna. Najít pozemek na hřiště nebylo snadné, 
neboť převládaly majetkové zájmy jednotlivců, 
byly také neutěšené sociální podmínky a velká 
roztříštěnost tělovýchovy a sportu.

Hraje se u Spešova
V roce 1932 se obnovila pravidelná a syste-

matická činnost Sportovního klubu a to na schůzi 
24.8.1932, kdy za účasti 70 členů byl zvolen nový 
výbor klubu v tomto složení: Čestný předseda 
Hubert Rakovčík – úřadující předseda František 
Hlaváček – místopředseda Metoděj Tomášek – 
jednatel Josef Nechuta – sekretář Josef Bezděk 
– matrikář Karel Schuch – hospodář Josef Skácel 
– kapitán Oldřich Plhoň – vedoucí mládeže Arnošt 
Hudec – klubovní lékař Arnošt Huvar.

Klub získal pozemky ve Spešově a tak hráči, 
funkcionáři a příznivci chodili do sousední obce 
pracovat na úpravě pozemku, když ve své obci 
se marně snažili nějaké vyhovující místo na 
hřiště získat. Hráči provozovali fotbal s láskou, 
o čemž svědčí i to, že chodívali každou neděli 
do Spešova již od 6.00 hodin ráno připravovat 
pozemek k utkání. Po celý týden se po tomto 
pozemku jezdilo s povozy na pole. Takto se 
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SK Rájec protloukal dva roky, než se podařilo 
obětavým funkcionářům získat pozemek na 
nové hřiště u pily. Řady hráčů i příznivců potě-
šitelně rostly.

Konečně máme hřiště
Pracovní aktivita SK se přesunula ze Spe-

šova do Rájce. Na základě smlouvy z roku 1933 
s majitelem pily továrníkem Drickerem a rolníky 
P. E. Mokrým, J. Hudcem, B. Dymáčkem a Tou-
farem byl pozemek na hřiště pronajat na 10 let. 
Našli se i mecenáši, obětaví občané a dobrá 
parta mladých lidí, kterým se podařilo s lopata-
mi a krumpáči vybudovat první regulérní hřiště 
v Rájci. Ze zápisu z valné hromady v prosinci 
roku 1933 uvádíme několik zajímavostí.

Byla vyhlášena pracovní povinnost pro 
všechny členy při budování hřiště – příjmy 
klubu za rok 1933 byly 7.950,- – vydání 6.720,- 
sekretář přijal 122 dopisů a odeslal 119 – bylo 
sehráno 60 utkání – doma 46 a venku 24 – muž-
stvo vyhrálo 35 utkání – remis bylo 6 a porážek 
19 – nejlepší střelec byl Josef Doležal se 30 
brankami – vystřídalo se 29 hráčů, z nichž bylo 
pojištěno 15 a to na 10 roků – klub měl 99 členů 
a z toho 38 dospělých hráčů a 7 dorostenců – 
trenérem byl pan učitel Kočvara.

Slavnostní otevření hřiště bylo 21. května 
1934. SK Rájec byl účastníkem soutěží Bradovy 
západomoravské fotbalové župy se sídlem v Br-
ně. Začínalo se ve III. třídě, následoval postup 
do II. třídy a vrcholem sportovní úspěšnosti byl 
postup do I. B třídy v roce 1939. Zájem o fotbal 
nebývale vzrostl. I. B třída byla velmi silnou 
soutěží, jak dokazují jména účastníků – ČAFC 
Židenice, SK Líšeň, Moravia Brno, Velen Bos-
kovice a další. V prvním roce v I. B třídě obsadil 
SK pěkné 7. místo. Vyšší návštěvy přinášely 
i finanční efekt a tak klub mohl vybavit celkem 
4 mužstva rekvisitami. Rájecký fotbal měl v té 
době výbornou pověst. Hrálo se v tradičních ze-
lenobílých dresech a na vlastním hřišti bylo pro 
soupeře velmi těžké uspět. Hlavní příčinou vze-
stupu fotbalu v Rájci bylo vybudování vlastního 
hřiště a také kolektiv obětavých lidí, kteří fotbal 
organizovali. Zde je třeba vzpomenou starostu 
Huberta Rakovčíka, který byl po řadu let předse-
dou klubu, dále pány Josefa Bezděka, Oldřicha 
Keršnera, Hugo Pavlovského, Sedláčka, Šustra, 

Nečase a mnoho dalších. Návštěvy několika set 
diváků nebyly vůbec žádnou výjimkou.

Austria vídeň v Rájci
V neděli 10.6.1935 bylo sehráno památné 

utkání se slavným mužstvem Austria Vídeň. 
Hrálo se na hřišti u pily před neuvěřitelnou ná-
vštěvou téměř 2 000 diváků z celého okolí. Den 
předtím vyhráli hosté lehce v Boskovicích 4:0. 
Hosté v té době vedli rakouskou 1. ligu a nej-
většími hvězdami byli obránce Sesta, záložník 
Neusch a útočníci Jerusalem, Šindelář, Wateon 
a Horny. Domácí mužstvo nastoupilo v sestavě 
– v brance Pavlů František – obrana Hudec Ar-
nošt a Hruška František – záloha Jarůšek Josef, 
Hepp Rudolf, Mayer Josef – v útoku Svěcený 
Hugo, Janouch Ladislav, Doležel Josef, Hudec 
Ladislav, Hruška Rudolf – střídal Mokrý Jindřich.

Čestný výkop provedl starosta a čestný 
předseda klubu pan Hubert Rakovčík. Ráječtí 
hráči zahráli ve velkém stylu a porazili hosty 
4:2. Na výhře měl lví podíl brankář Pavlů, který 
chytl dvě penalty. Jednu branku vstřelil Svěcený 
přímo z rohového kopu. Po skončení utkání 
odnesli nadšení diváci hráče v čele s kapitá-
nem Hudcem na ramenou do kabin. Rakušané 
blahopřáli rájeckým fotbalistům k jejich úspěchu 
na společenském večírku v restauraci U Dýrů.

Postup do i. b třídy
Největší sportovní úspěch přinesl rok 1939 

a to v podobě postupu do I. B tř. Také 7. místo 
v prvním ročníku účinkování bylo slibné – skóre 
76: 36 – nejvíce branek vstřelil Tesař 28, Miklík 
19, Mokrý J. 17, Řehořek 16.

Okupace a začátek 2. světové války
Připravují se další utkání s ligovými kluby, 

XI. internacionálů, zájezd do Chropyně a další 
aktivity. Radost ze sportovních i jiných úspěchů 
však kazí následná okupace naší republiky 
a s ní přichází největší rána. Hřiště zabírá ně-
mecká správa pily přes marný odpor klubu. Ten 
se snaží řešit vzniklou situaci jednáním s SK 
Doubravice a Olympií Ráječko o zapůjčení hřiš-
tě, avšak marně. Pro zajímavost si připomeňme 
jednu z posledních sestav klubu na utkání do 
Svitávky v roce 1940. V brance Pavlů (náhradník 
Vašíček) – dále Mokrý F., Skácel J., Hruška F., 
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Marek, Šmatera A., Vais J., Řehořek J., Tesař, 
Pačínek, Mazanec, Mokrý J. a Rosendorf. Zatím 
se pokračuje v činnosti. Na mimořádné valné 
hromadě dne 14. září 1940 se hlasuje o likvidaci 
klubu. Proti je 42 členů a pro pouze jeden!

9. řádná valná hromada se konala 16. února 
1941 v sále u Jedličků za účasti 63 členů. Na 
ní promluvili zástupce župy z Brna, starosta 
Rakovčík, ale již také místovedoucí národního 
souručenství Sobotka, který byl zástupcem již 
zřízeného protektorátu Čechy a Morava. Pokra-

čuje se v činnosti, avšak za ztížených podmínek 
– někteří hráči odcházejí z klubu.

Na výborové schůzi 5. srpna 1941 bylo 
usneseno požádat župu o vystoupení z I. B třídy 
a přeřazení do II. třídy. Zápasy, které budou vy-
losovány na domácí hřiště, by se mohly hrát po 
jednání u některých našich sousedů. K tomuto 
již nedošlo a klub byl dán do klidu. Většina hrá-
čů přešla do sousedních klubů a tak nešťastně 
skončila jedna z kapitol rájeckého fotbalu.

Okupace naší vlasti a světová válka při-
nesly neradostné ob-
dobí a utrpení českého 
národa. Nevyhnulo se 
to ani Rájci. Ráječtí 
sportovci R. Rašovský 
a J. Jelínek byli zatčeni 
Gestapem a žalářováni 
– Bojda Jurek a Ludvík 
Šváb emigrovali a přes 
Anglii se stali vojáky na-
ší zahraniční armády, 
která přispěla k porážce 
nacistického Německa.

FK MKZ Rájec-Jestřebí

SK Rájec - 1. mužstvo - 1933 - hřiště ve Spešově, Zleva - Kolouch Antonín, 
Krejčí Karel, Hudec Arnošt, Hruška František, Jurek Bojda, Doležel Josef, 

Svěcený Hugo, Večeřa Karel, Majer Jožka, Janoch Ladislav, Hruška Rudolf.

SK Rájec - Austria Vídeň - zahájení utkání - 10. 6. 1935. Rájec v pruhovaných dresech - zleva 
Hudec Arnošt, Janoch Ladislav, Hruška František, Večeřa Karel, Hudec Ladislav, Svěcený Hugo. 

V civilu starosta Rájce Rakovčík Hubert - vpravo Sedláček Josef, funkcionář klubu.
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SK Rájec - muži 
– rok 1939. 
Stojící zleva 
Pačínek, 
Marek, 
Mokrý Ferdinand, 
Hrazdíra Josef, 
Mokrý Jindřich,
Vais Josef, 
Kučera Miroslav. 

Dole zleva - Miklík, 
Skácel Jaromír, 
Pavlů František, 
Hruška František.

NěCO Z HiSTORie

V roce 1975 sbor pořádal oslavy osmdesá-
tého výročí založení rájeckého sboru. 20.6. se 
uskutečnila slavnostní členská schůze v areálu 
chovatelů. Přítomno 34 členů a 9 žáků, dále 
zástupci města, místního výboru národní fronty, 
červeného kříže, JZD, svaz žen, KSČ, sportovci 
a zástupci okolních sborů. Zprávu o činnosti za 
uplynulých 80 roků přednesl předseda Klimeš. 
Dále bylo provedeno vyhodnocení a předání 
odměn pro zasloužilé a aktivní současné členy. 
OV SPO uděluje medaile za věrnost: Klimeš 
František, Skácel František, Musil Josef, Buš Jo-
sef, Pokorný Ladislav a Hudec Jaroslav. Čestné 
uznání OV: Dýr Miroslav, Gazda Josef, Kučera 
Vladimír, Písařík Rudolf a Pokorný František ml. 
Diplom ZO obdrželi: Brázda František, Horáček 
Josef st. Krahulec František, Pokorný František 
st., Hudec Arnošt, Buš Josef, Skácel František, 
Falta Jaroslav, Madarász Jan, Koupý Luboš, Dvo-
řáček Antonín, Perout František, Dýr Miroslav, 
Horálek František a družstvo žáků. Po skončení 
slavnostní schůze přítomní zůstávají v družné 
zábavě a při dobrém občerstvení do časných 
ranních hodin. 

21.6. oslavy pokračovaly taneční zábavou, 
která se uskutečnila v areálu chovatelů. Zábavu 
navštívilo 700 občanů převážně z řad mládeže. 
V neděli 22. června oslavy vrcholí. Ve 13 hodin 

HASiČi SLAvÍ 115 LeT
6. pokračování

vyšel od požární zbrojnice průvod, který se sklá-
dal z požárních jednotek okolních organizací 
ve stejnokrojích a 11 požárních vozidel všech 
typů. Průvod prošel městem, u pomníku pad-
lých byl k uctění památky padlých spoluobčanů 
ve světových válkách položen věnec a dále se 
pokračovalo na sportovní stadion. 

Tam následovala ukázka požární techniky, 
jak se tato vyvíjela. Požárníci z Jabloňan před-
vedli ruční stříkačku taženou koňmi. Dále za 
zvuku polnice přijelo dvouspřeží s parní stříkač-
kou z Bořitova obsluhovanou družstvem velmi 
čilých požárních veteránů. Následující ukázkou 
byl požární zásah našeho žákovského družstva. 
Pak přišla ke slovu nejmodernější technika re-
prezentovaná automobilními stříkačkami AS-16 
a AS-24 včetně výsuvného žebříku s vodním 
dělem, předvedena soudruhy zásahové jednot-
ky z Blanska. Celá tato ukázka vývoje požární 
techniky byla pro velké množství občanů, kteří 
doprovodili průvod až na sportovní stadion velmi 
názorně komentována velitelem blanenských 
požárníků soudruhem Šulou. Tím byla předsta-
vena naše činnost pro širokou veřejnost. Oslavy 
založení našeho sboru byly zakončeny v areálu 
chovatelů koncertem dechové hudby MKZ. 

21. ledna 1976 se účastnilo 13 našich členů 
bezplatného odběru krve. Dne 27 listopadu se 
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konala 78. výroční členská schůze za účasti 
31 členů. Za OV SPO se dostavil Stloukal Jaro-
slav, za MěstNV Mokrý Arnošt, za NF s. Michálek 
František, za ČČK MUDr. Okáč Zdeněk a zástup-
ci sborů rájeckého okrsku. Zástupce okr. výboru 
předal medaile „Za věrnost“ členům: s. Ing. Sáň-
ka Pavel, Písařík Rudolf a Hruška František ml. 
Diplom OV obdržel Perout František. 

Sbor má v současné době 50 členů a 11 žá-
ků. Při sběru železného šrotu a při preventivních 
prohlídkách odpracovali členové 375 hodin. Po 
schůzi byla taneční zábava pro všechny naše 
členy a jejich manželky. 

Dne 17. února 1977 se konal tradiční ples 
v sokolovně. Byla provedena oprava požárnické-
ho vozidla v Letovicích, výměna celého motoru 
u AS 16. 8.10. se účastnilo 15 naších členů odbě-
ru krve. V tomto roce se ze zdravotních důvodů 
vzdávají funkcí předseda Klimeš František, Ská-
cel František a Musil Josef. Těmto zasloužilým 
funkcionářům byly předány věcné dary. 

Byly provedeny volby nového výboru: Po-
korný Ladislav předseda, Ing. Sáňka Pavel, 
místopředseda, Dýr Miroslav, velitel. 18.–
20. května sbor uspořádal zájezd do NDR. 
Tento zájezd byl hodnocen velice kladně. 7. říj-
na se uskutečnil další zájezd do Gottwaldova. 
3. listopadu bylo našemu sboru předáno nové 
moderní auto Avie-30. Současně s předáním 
Avie došlo k odebrání starého auta Praga RN-
16 a dvojkolového přívěsu PS-12. 

Dne 9. prosince 1978 se uskutečnila výroční 
členská schůze za přítomnosti hostů: Maňoušek 
OV SPO, Klein Miroslav Měst. Výbor KSČ, Mokrý 
Arnošt MěstNV, Dobeš Alois Měst. Výbor NF, 
MUDr. Okáč Zdeněk ČSČK, a Pelikán Antonín, 
okrskový velitel. Předseda Pokorný přednesl 
zprávu o činnosti sboru. Dále následovala disku-
se a byly předány knižní odměny nejlepším čle-
nům: Odehnal, Kučera, Vlach, Hruška, Zachoval, 
Pokorný, Musil, Mokrý a Písařík. Při hodnocení, 
které provedl zástupce OV, pochválil náš sbor, 
který patří mezi nejlepší v rámci okresu. 

9. ledna 1980 se členové naší ZO účastnili 
bezplatného odběru krve v boskovické nemoc-
nici v počtu 28 členů. 11. ledna jsme uspořádali 
tradiční hasičský ples v rájecké sokolovně. Ke 
konci roku 1981 se vzdal funkce velitele sboru 
Dýr Miroslav. Novým velitelem byl zvolen Vaněk 

Miloš. O rok později skončil ve funkci předsedy 
Pokorný Ladislav, kterého nahradil Hepp Josef. 
V roce 1984 byly provedeny větší stavební 
úpravy v požární zbrojnici. Bylo zrušeno scho-
diště na půdu, zbudován splachovací záchod. 
Dále byla provedena výměna oken v zasedací 
místnosti. Byl zbudován nový chodník v zahra-
dě u požární zbrojnice. 

V roce 1986 byl do požární zbrojnice za-
veden plyn, bylo uvedeno do provozu plynové 
topení. Na výroční členské schůzi dochází ve 
funkci předsedy ke změně, Hepp odstupuje 
a novým předsedou je zvolen Písařík Rudolf. 
V roce 1987 se podařilo v našem sboru založit 
družstvo dorostu v počtu 10 členů. Toto družstvo 
je velice aktivní, zúčastňuje se všech závodů, 
které se pořádají v okolních sborech. Také do-
rostenci pomáhají při různých brigádách. Pro 
toto družstvo se nechaly ušít pracovní stejno-
kroje v JZD Lysice. 

5. prosince 1987 se uskutečnila 89. výroční 
členská schůze. Hlavní zprávu přednesl předse-
da Písařík, po poltickém úvodu zhodnotil činnost 
celého sboru za uplynulé období. Začíná se nám 
opět dařit práce s mládeží zásluhou nových ve-
doucích a to Hudec Miloš ml. a Perout František. 

V roce 1988 se pokračovalo v opravě požární 
zbrojnice, byla provedena výměna oken v garáži, 
položena dlažba v předsíni a pořízen plynový 
sporák a pořízen průtokový ohřívač vody. Na kon-
ferenci Okrskového výboru Rájec, který se skládá 
se ZO Bořitov, Rájec, Jestřebí, Ráječko, Karolín, 
Holešín a Doubravice byli do funkcí tohoto orgánu 
zvoleni zástupci našeho sboru: Písařík předseda, 
Buš Petr preventivní referent, velitelem zůstává 
Pelikán Antonín z Bořitova. 

V roce 1989 pokračovala rekonstrukce po-
žární zbrojnice. Byla provedena celková výměna 
obou vrat za větší, aby do požární zbrojnice vjela 
moderní požární technika. Dále byla okopána 
vnitřní omítka v garáži, do výšky 1,5 metru bylo 
provedeno obložení obklady celé garáže a pro-
vedeny nové omítky. Při této akci byli velice 
aktivní naši dorostenci. Na konci roku 1989 náš 
sbor společně s divadelním kroužkem uspořá-
dal silvestrovskou zábavu v sokolovně. Na této 
taneční veselici členové divadelního kroužku 
provedli estrádní vystoupení. K tanci i poslechu 
hrála kapela ABC Boskovice. 
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Příjemně strávené odPoledne
V neděli 16. ledna jsem navštívila vernisáž 

II. vzpomínkové výstavy nazvané RÁJECKÉ 
OSTATKY. Pořádala ji Městská knihovna Rájec 
– Jestřebí. Prostřednictvím fotografií jsme se 
mohli podívat zpět o několik desetiletí, do roku 
1956 a1959, kdy Cirkus ARKONI brázdil ulice 
našeho města. Drezůra „divokých šelem“ nebo 
třeba ladná baletka v podání mého dědy určitě 
zaujala každého přítomného, stejně jako příjem-
ný hudební doprovod a program, který připravili 
paní knihovnice s panem Juránkem. Při nápadité 
scénce „Pohřbívání basy“ jsme se opravdu ze 
srdce zasmáli, pobavili se a zavzpomínali. Jen 
snad škoda, že návštěvníků vernisáže nebylo 
více. Věřím však, že vše ještě doženete, vždyť 
výstava potrvá až do 3. února.

Ještě  jednou díky za skvělý nápad a za 
příjemně strávené odpoledne.

Romana Synakieviczová

občanské sdružení „Za rozvoj města“

Byli jsme Pátí…
Ptáte se kde nebo v čem? Stejně tak jsem 

se ptala i  já, když mi telefonoval pan Zdeněk 
Vašíček v prosinci, teď již minulého roku. „Před-
stav si, že jsme pozváni na předávání ocenění 
jako Společnost přátelská  rodině“. Bylo  to 
zvláštní, protože do této chvíle jsme nevěděli, 
že se něco  jako  toto ocenění uděluje. O  to 
příjemnější bylo zjištění, že o. s. „Za rozvoj 
města“ občané rájce-jestřebí za podpory 
Centra motýlek nominovali jako společnost 
přátelskou  rodině. A čeho se týká? Uděluje 
je síť Mateřských center různým  organizacím 
a firmám, které dělají něco navíc pro ostatní, 
především pro děti a rodiny s dětmi. 

Celá akce se konala pod zá-
štitou hejtmana Jihomoravského 
kraje a mezi dalšími nominova-
nými byly společnosti  jako např. 
IKEA Brno, Státní zámek Lysice, 
hotel Panorama a další. To asi ani 
nemusím popisovat,  jak  jsme se 
divili, co tam jako takové maličké 
sdružení vlastně děláme. Ale byli 
jsme rádi, že si naší práce někdo 
všiml a našel si čas a chuť do této 
akce naše sdružení přihlásit. Ze 
srdce děkujeme. 9. prosince 2010 
jsme tedy převzali certifikát spo-
lečnost přátelská rodině, museli 
jsme podpisem stvrdit, že v naší 
práci budeme pokračovat  i nadá-
le. A  to  jsme slíbili  rádi.  Již  teď 
se  těšíme na viděnou 6. března 
v Sokolovně na Maškarním bále, 
protože pokud se naše práce bude 
líbit Vám, my pojedeme dál. 

Nakonec, z celého Jihomorav-
ského kraje jsme byli PÁTÍ….

Za o. s. „Za rozvoj města“ 
Romana Synakieviczová
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Pod pojmem „dějiny“, „historie“, či chceme-
-li – „dějepis“, nebo postaru „dějezpyt“, si lze 
představit leccos. Tyto termíny zahrnují širokou 
škálu skutečností, jichž se mohou dotýkat – ať již 
jde o lidstvo, jednotlivé společnosti a civilizace, 
státy, města, či třebas vesnice, ať již jde o insti-
tuce, nejrozmanitější disciplíny lidské činnosti 
nebo jednotlivé osoby – to vše má své dějiny 
tu bohaté a pestré, tu strohé a stručné. Jedno 
však mají dějiny společné – totiž velké a malé 
události. Školní dějepis, který valné většině laiků 
vytvoří náhled na historii lidstva i na historio-
grafii samotnou, bývá namnoze zjednodušený, 
střemhlav se řítící přes staletí a tisíciletí, aby 
byl schopen zredukovat jejich běh do několika 
hodin, s nimiž školní osnovy počítají. Všímá si 
proto zpravidla jen těch velkých, případně vět-
ších událostí, na drobné střípky čas nezbývá. 
A právě detaily, rozmanité drobnosti bývají často 
tím, co dějiny zlidšťuje a tvoří z nich plastický 
obraz, prostřednictvím nějž můžeme nahlédnout 
mnohem lépe do podoby života našich předků.

Stejně tak se věc má i s dějinami našeho 
města. Existuje v nich řada skutečností, které 
monografickým zpracováním zaberou několik 
stran, ale je hodně takových, které lze postihnout 
jen letmo, v pár řádcích, případně odstavcích. 
A takových událostí je snad ještě víc, než prv-
ně jmenovaných. Jejich letmé postihnutí má 
různé příčiny – někdy prostě jde o drobnosti, 
které těch pár řádků zcela vyčerpá, jindy chybí 
primární prameny – ať již proto, že se neza-
chovaly, a nebo proto, že ony události svým 
současníkům nestály za bližší zaznamenání 
třeba svou všedností, která pro nás, vzdálené 
potomky, však punc všednosti ztrácí a stává 
se vítanou zajímavostí. A tak vnímavý badatel, 
navštěvující archivy a probírající se nepřebernou 
„změtí“ archiválií, z nichž „voní dějiny“ (jak si 
sám pro sebe označuji ne nepříjemný, jemný 
pach, vycházející ze starých fasciklů a spisů) 
zaplňuje svůj zápisník poznámkami o různých 
maličkostech, jež zaujmou a na něž častokrát 
připadne při sledování zcela jiné, i významnější 
události. A aby ani tyto „maličkosti“ nezůstaly 
opomenuty a skryty ve starých úředních knihách 
nebo archivních kartonech, rozhodl jsem se, že 
opět po čase sestavím následující „mozaiku“ 

HRST dRObNOSTÍ Z HiSTORie NAšeHO MěSTA
z několika těch drobných kamínků, vytvářejících 
celou tabuli dějin (nejen) našeho města.

Dne 7. března 1930 se president – osvo-
boditel Tomáš Garrigue Masaryk, rodák z jiho-
moravského Hodonína, dožil životního jubilea 
80 roků. V celém tehdejším Československu 
byly jeho narozeniny velkolepě oslavovány 
nejrozmanitějšími počiny a výjimkou nebyl ani 
Rájec nad Svitavou. Poněkud ve stínu oslav 
stojí zajímavý krok rájeckého zastupitelstva, 
které se usneslo, aby při příležitosti narozenin 
presidenta Masaryka byli všichni občané Rájce 
nad Svitavou, kteří dovršili a překročili 80. rok 
života, poděleni čestným finančním darem ve 
výši 100 korun. Slavnostní schůze zastupitelstva 
proběhla 9. března 1930. Podarovanými občany 
– a tedy zároveň nejstaršími rájeckými občany 
té doby – byli:
-  Josefa Grossová z č. 116, nar. 1843 (87 let)
-  Čeněk Prokop z č. 231, nar. 1844 (86 let)
-  Jan Hrazdira z č. 244, nar. 1845 (otec skla-

datele C. M. Hrazdiry; 85 let)
-  Josefa Rakovčíková z č. 173, nar. 1847 (mat-

ka dlouholetého starosty dr. Huberta Rakov-
číka; 83 let)

-  Vincencie Hudcová z č. 4, nar. 1848 (82 let)
-  Vincencie Nejezchlebová z č. 118, nar. 1848 

(82 let)
-  Antonín Opálka z č. 109, nar. 1848 (82 let)
-  Marie Michálková z č. 126, nar. 1848 (82 let)
-  Anna Kakáčová z č. 75, nar. 1850 (80 let)
-  Marie Vaňková z č. 36, nar. 1850 (80 let)

• V létě roku 1919 proběhly v celém Čes-
koslovensku první – dnešním termínem řeče-
no – komunální volby, které se řídily novými 
zákonnými normami, jež sice nerušily, ale no-
velizovaly starší zákony z doby habsburského 
mocnářství (koneckonců – příznačné pro dobu 
první republiky, která namnoze převzala správu 
a zákonodárství ze zrušeného mocnářství, kdy 
došlo jen k dílčím změnám – zavedení češtiny, 
novelizaci a úpravě některých zákonů apod., při-
čemž základní systém či různá ustanovení „c. k. 
provenience“ zůstala v zásadě v platnosti až do 
r. 1945, respektive 1948). V Rájci proběhly volby 
obecního zastupitelstva 15. června 1919, volba 
rady a starosty se uskutečnila 29. června 1919, 
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kdy v čele obce stanul Josef Šenk (1871 –1938), 
sedlář v č. 232, rájecký rodák z gruntu č. 133. 
Volební období 1919-1923 má pak jedno zají-
mavé prvenství – až do té doby totiž zasedali 
v rájeckém zastupitelstvu pouze muži, což se 
změnilo 11. října 1919, kdy mezi ně vstoupila 
první žena. Zpočátku po volbách zasedlo ještě 
„klasické“ zastupitelstvo složené pouze z mužů, 
avšak již počátkem října 1919 se vzdal svého 
mandátu zastupitel Josef Jalový (1863–?), rolník 
v č. 37, na jehož místo nastoupila náhradnice 
Gabriela Janochová (1888 –1949) z č. 72, dcera 
Antonína Bedana, domkáře v Doubravici č. 104, 
provdaná r. 1908 za dělníka (mědikovce) Josefa 
Janocha, s nímž později žila v Rájci n. Svit. 
č. 72. Gabriela Janochová se tak stala historic-
ky první ženou, činnou v rájecké samosprávě. 
Připomeňme, že o čtvrtstoletí později, r. 1950, 
se dostala žena také na post v zastupitelstvu 
nejvyšší – byla jí učitelka Eleonora Rodkovská 
(1900–1978), jež působila jako předsedkyně rá-
jeckého MNV v l. 1950–1954 jako dosud jediná 
žena, která stála v čele obce.

• Jedním z nejvýznamnějších důsledků, 
vzešlých z revolučního kvasu r. 1848, jejž ocenili 
převážně venkované, bylo nejen zrušení přeži-
všího se poddanství, ale také roboty. Robotní 
povinnost na Moravě měla ustat dnem 31. 3. 
1849, což odhlasoval moravský zemský sněm, 
přičemž robotní povinnosti byly tzv. „vyvazová-
ny“ a převáděny na finanční hodnotu, která byla 
zaplacena, nebo v případě nedostatku potřebné 
částky splácena tomu, k němuž se robotní po-
vinnosti původně vztahovaly (tzn. panství, fary 
apod.). V této souvislosti byli o krůček vpřed Sal-
mové, a to díky rozhodnutí tehdejšího majitele 
panství, knížete Huga Karla Eduarda Salm-Reif-
ferscheidta (1803-1888). Ten svým dekretem ze 
dne 4. dubna 1848 rozhodl o zrušení roboty na 
celém dominiu Rájec–Blansko. Toto rozhodnutí 
bylo pak „dáno ve známost“ vyhláškou, vydanou 
vrchním úřadem v Rájci (ústřední správa celého 
salmovského panství sídlila v té době již v Rájci) 
dne 5. dubna 1848. Vyhláška byla tohoto znění:
 „Ačkoliv dle tohoto Vám včerejšího dne ode-

slaného cirkuláře od (rozuměj „z“) 28. března 
1848 (míněn císařský patent o zrušení roboty) 
povinnosti robotní v našem markrabství mo-
ravském teprve od 31. března 1849 přestati 

a od toho dne vrchnostem a k tomu, kdo ji 
právo pořádati má, se přiměřeně vynahraditi 
má, tak přece je-ho Osvícenost kníže pán 
vysokým dekretem od (rozuměj „z“) 4. dub-
na 1848 číslo 258 od práva pořádání robo-
ty hned od dnešního dne k lepšímu svých 
poddaných nejmilostivěji propustiti a všem 
poddaným Rejce (! sic) a Blanska jak po-
druhům a domkařům, tak i také usedlým 
(rozuměj „sedlákům, rolníkům“) robotu promi-
nouti ráčil. Rychtář tedy toto vrchnostenské 
uzavření v plné hromadě všeobecně rozhlásí. 
Od úřadu vrchního v Rájci, 5. dubna 1848“. 
Podepsán Antonín Langer, justiciár panství 
Rájec-Blansko. Jak bylo vyhláškou dáno, měli 
příslušné rozhodnutí veřejnosti oznámit rychtá-
ři v jednotlivých obcích. Samotné vykupování 
z robot, čili tzv. vyvazování, trvalo v některých 
případech velmi dlouhou dobu a celý akt včet-
-ně příslušné agendy vedla za tímto účelem 
zřízená speciální, tzv. vyvazovací komise.
Zrušení roboty a poddanství (císařským 

patentem ze 7. 9. 1848) pak patří k mezníkům 
19. století, neboť se jednalo o jeden z největších 
průlomů do dosavadních svrchovaných práv 
šlechty od zrušení nevolnictví v době josefinské 
(1781), jenž přinesl definitivní zánik prakticky 
neomezené nadvlády patrimoniálních úřadů 
a znamenal zrození prvních počátků jistých 
občanských svobod v dnešní podobě. Tyto 
důsledky revoluce 1848 (byť poražené) pak 
společně přinesly definitivní tečku za obdobím 
tzv. feudalismu.

Doplňme ještě, že sám justiciár Antonín 
Langer, který byl ve službách Salmů řadu let, 
zanedlouho po vydání tohoto převratného 
rozhodnutí zemřel – a to již 23. dubna 1848 
ve svém bytě v Rájci č. 84, kde ve věku 40 let 
náhle podlehl ochrnutí plic (náhlé úmrtí vysvítá 
z poznámky v matričním zápise, kde v kolonce 
o zaopatření stojí psáno, že vzhledem k nena-
dálé smrti nebyl zaopatřen).

• V letech 1843–1848 probíhala ve zdejším 
kraji stavba dnešní železniční tratě Brno-Česká 
Třebová, která měla přinést pohodlné a přímé 
železniční spojení tří důležitých měst: Vídně, 
jakožto hlavního města monarchie, Brna, jakožto 
zemského hlavního města Moravy, a Prahy, 
jakožto zemského hlavního města Čech. Stav-
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ba a počátek provozu (1. 1. 1849) spadá do 
doby, kdy byla železnice prakticky v počátcích, 
rozvíjela a zlepšovala se technika i dopravní 
prostředky, a ruku v ruce s tím se rodila též 
železniční terminologie, namnoze dalo by se 
říci „za pochodu“. 

Samozřejmě, že v tehdejší době byla tato 
terminologie německá, avšak na území Čech 
a Moravy se mezi česky mluvícími zaměstnan-
ci drah záhy začala rodit terminologie česká, 
zpočátku odpovídající spíše jakémusi druhu 
„hantýrky“, která vznikala překládáním němec-
kých termínů, či vytvářením odpovídajících 
termínů nových. Rodila se tak slova, tvořená 
někdy (v onom „puristickém jazykovém duchu“) 
nejrozmanitějšími termíny či složeninami (někdy 
podle německého způsobu spojování více slov 
v jedno), jindy šlo o termíny, odvozené z existu-
jících českých slovíček, uzpůsobených na míru 
potřebné skutečnosti. 

Prakticky nic z této původní terminologie se 
dlouhodobě neujalo a brzy vymizelo – zvláště 
poté, co se zvýšil počet českých železničních 
odborníků a inženýrů, a kdy začala čeština pro-
nikat do vědních či technických oborů. Proto si 
některá tato slovíčka připomeňme, vždyť většinu 
z nich neznali už ani naši dědové a báby: tak 
kupř. lokomotiva bývala nazývána „samotah“, 
„samotažnice“, „samovozka“, „zeměparník“, „oh-
ňokol“, či „kolejovka“; nádraží bylo označováno 
jako „dražiště“, „dražín“, nebo „dražeň“; vlaku se 
říkávalo „trén“, či „tah“; strojvedoucímu pak dle 
toho „řiditel tahu“, případně „mašinista“, „čadař“, 
„fajrák“, nebo „rousňák“; na výpravčího byste se 
vyptali pomocí termínů „ouřadník ruchu“, „jistec“, 
případně „zastavovatel“; jízdenky by vám kon-
troval „hamovník“, „hamař“; výhybce se říkávalo 
„přepojka“, nebo „střídadlo“; atd. Některé z před-
chozích slov působí jistě poněkud komicky, jiná 
však – uznejte – jsou poněkud roztomilá… třeba 
takové „střídadlo“ by se mohlo hodit i do kabátu 
dnešní doby…

 Avšak dodejme – ne všechny tehdejší ter-
míny zanikly, některé přežívaly ještě v nedávné 
době. Pamětníci jistě vzpomenou na průvodčí-
ho -konduktéra, brzdu-bremzu, brzdaře-bremzá-
ka, výhybku-veksli, či strážní domek-vechtrovní 
domek, případně vechtrovna (po zdejším způ-
sobu „vochtrovňa“), nebo hlídače tratě-vechtra.

• Patrně nejvýraznější osobností rodu Salm-
-Reifferscheidtů byl starohrabě Hugo František 
(1. 4. 1776 – 31. 3. 1836), jenž svými vědomost-
mi, šíří zájmů v oblasti vědy a umění i osobními 
vlastnostmi dalece převyšoval nejen ostatní 
členy rodu, ale i mnohé příslušníky šlechtické 
vrstvy té doby vůbec. V jeho pozůstalosti, docho-
vané poměrně kompletně v rodinném archivu 
Salm-Reifferscheidtů, existují doklady k jeho 
členství a aktivitách v řadě soudobých institucí, 
jejichž výčet do jisté míry dokresluje osobnost 
starohraběte Huga Františka:
-  řádný člen Hospodářské společnosti ve Vídni 

(diplom z r. 1808)
-  čestný člen Mineralogické společnosti v Jeně 

(diplom z r. 1816)
-  čestný člen Společnosti pro národní kulturu 

ve Vratislavi (diplom z r. 1819)
-  dopisující člen Hospodářské společnosti ve 

Štýrském Hradci (diplom z r. 1819)
-  dopisující člen Společnosti pro povznesení 

řemesel ve Frankfurtu (diplom z r. 1819)
-  člen Moravskoslezské společnosti ku povzne-

sení orby, přírodovědy a vlastivědy v Brně 
(r. 1811 spoluzakladatel, člen a až do smrti 
předseda společnosti; diplom čestného člen-
ství získal r. 1820)

-  čestný člen Hospodářské společnosti ve 
Stuttgartu (diplom z r. 1822)

-  člen Společnosti pro povznesení řemesel 
v Praze (diplom z r. 1823)

-  dopisující člen „Horticultural Society“ v Lon-
dýně (diplom z r. 1823)

-  čestný člen Hospodářské společnosti v Lubla-
ni (diplom z r. 1828)

-  čestný člen Královské české společnosti nauk 
v Praze (diplom z r. 1831. Ač byl příslušníkem 
německého šlechtického rodu, podporoval 
starohrabě Hugo František Salm národní ob-
rození a přátelil se s řadou českých vlastenců, 
díky čemuž byl v národních vlasteneckých 
kruzích oblíbenou a uznávanou osobností)

-  zakládající člen Ústavu pro opatrování dětí ve 
Vídni (společně s manželkou Marií Josefou, 
roz. McCaffry of Keanmore (21. 3. 1775 – 
24. 4. 1836), diplom z r. 1831. Filantropické 
počiny starohraběte Huga Františka Salma 
jsou všeobecně známé – v této souvislosti 
jen lze dodat, že kupř. r. 1822 nabízel finanční 
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příspěvky na zřízení ústavu pro hluchoněmé 
a slepce v Brně, r. 1833 věnoval na brněnské 
chudé vysokou částku 500 zlatých, nebo 
kupř. finančně podporoval na studiích vnuky 
moravského historika a topografa Františka 
Josefa Schwoye (1742–1806), jehož pozůs-
talost odkoupil a později věnoval Františkovu 
museu v Brně, dnešnímu Moravskému zem-
skému museu, které spoluzakládal. V sou-
vislosti s tímto povahovým rysem i zájem 
o medicínu pečoval též o zdraví svých pod-
daných – zde jsou asi nejvýznamnější snahy 
provádět očkování dětí na svém panství proti 
neštovicím dle Jennerova způsobu, což bylo 
v jeho době novinkou, s níž se seznámil na 
svých cestách po Anglii r. 1801. Tuto aktivitu 
se však snažil prosazovat i šířeji na celé 
Moravě, kdy mj. sám rozesílal očkovací látku 
a jehly k tomu potřebné).
• Pozapomenutou kapitolou jsou události, 

spojené s hornictvím v širším okolí Rájce a zdej-
ším kraji vůbec. Týkaly se ledasjakých surovin, 
nejvýznamnějšími byla především železná ruda 
(těžena hlavně v okolí Blanska, Rudice, Němčic, 
Klepačova a Jedovnic), zpracovávaná v hutích na 
salmovském panství; dále pak kamenec (kamen-
cová břidlice), nazývaný v minulosti častěji „ledek“, 
nebo též „alaun“, jenž se dobýval ponejvíce v lo-
kalitě mezi Bořitovem a Oborou poblíž Chlumů, 
kde existovaly tzv. ledkové vary, vlastně hutě na 
zpracovávání vytěžené suroviny a výrobu dalších 
(zejména chemických) látek. Tyto hutě, provozo-
vané zčásti černohorským a zčásti boskovským 
panstvím (ležely na jejich pomezí), zmiňované již r. 
1581, zanikly koncem 19. století, avšak pozůstatky 
na ně v podobě hald odpadového materiálu jsou 
v oněch místech patrné dodnes. 

Od konce 18. století vzrůstal také význam 
uhlí jakožto suroviny, určené k vytápění jak 
domácností, tak průmyslových podniků, což 
ještě více vzrostlo s rozvojem využívání parních 
strojů. I v našem okolí byly podnikány průzkumy 
za účelem těžby uhlí, avšak tyto výzkumy a na 
některých místech započatá těžba častokrát 
zůstávaly bez valných výsledků, koneckonců 
od těžby samé bývalo zpravidla brzy upuštěno 
pro nedostatek suroviny, či pro nízkou kvalitu. 
Zprávy o hledání uhlí máme z konce 18. století 
poblíž Letovic, v okolí Černé Hory zvláště kolem 

r. 1800, ve 40. letech 19. stol. také u Drválovic 
(zcela bezvýsledné). 

V l. 1787–1789 bylo kutáno uhlí poblíž Blan-
ska, avšak – jak letopočet sám ukazuje – těžba 
neměla dlouhého trvání a byla po dvou letech 
zastavena, neboť se přestala vyplácet. Existují 
letmé zmínky též o prospekcích za účelem těžby 
uhlí u Jestřebí, o nichž jsem však dosud nenašel 
bližší podrobnosti. V prvních desetiletích 19. stol. 
se pak kutalo uhlí v nevelkých dolech v okolí 
Lysic, Černé Hory, Obory a Boskovic. Z docho-
vaných zpráv víme, že kupř. r. 1824 se v šach-
tách u Obory vytěžilo uhlí v ceně 247 zlatých 
a 30  krejcarů v celkové hmotnosti 2970 centnýřů 
(1 centnýř = cca 61,5 kg), poblíž Boskovic pak 
šachty vydaly r. 1819 1440 centnýřů uhlí. 

Z mluvy historických pramenů však jedno-
značně vyplývá, že kamenné uhlí ze zdejších 
lokalit nebylo valné kvality a ložiska byla dosti 
chudá a záhy vyčerpána, náklady převyšovaly 
zisk a tak záhy docházelo k zastavování těžby, 
pročež hornické aktivity z našeho kraje postup-
ně zcela vymizely. Koneckonců – porovnejme 
výsledek těžby oborských šachet – oproti r. 1824 
se o pouhé tři roky později (1827) vytěžilo uhlí 
nevalné jakosti v celkové hmotnosti pouze 378 
centnýřů, což vyneslo 20 zlatých 10 krejcarů, čili 
částku po této stránce dosti zanedbatelnou. Zmí-
nit můžeme pro doplnění zajímavou skutečnost, 
totiž že pozornost prospektorů při hledání ložisek 
uhlí přitahovala mj. Malá Lhota poblíž Černé Hory, 
kde byly v té době i později nalézány četné fosilie 
(zvláště zkamenělé otisky rostlin a živočichů). 
Neméně zajímavé a dnes prakticky zapomenuté 
je označení, jaké se zmíněné Malé Lhotě, dříve 
též Lhotce, mezi lidem dostávalo – říkalo se jí 
Šibenná Lhotka, pravděpodobně podle šibenice 
černohorského hrdelního práva, jež se nacházela 
nedaleko od vsi. Spíše podle lidových zkazek se 
však tradovalo, že přízvisko „Šibenná“ se Lhotce 
dostalo dle čilého loupežnického ruchu v tamním 
okolí (zvláště poblíž Černé Hory, Závisti a Milonic, 
kde tzv. brněnská silnice procházela hustými 
lesy), jejž se měli účastnit mnozí z dávných oby-
vatel Lhotky, takže prý z každé tamní chalupy 
někdo skončil za loupežnictví na šibenici…

Tolik tedy pro dnešek z nepřeberné škály 
střípků dávných časů a dávných událostí.

Petr Sychra

NěCO Z HiSTORie
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PěKNÁ MOdRÁ dOUbRAviCe
(centrum duševního zdraví)

plán aktivit na měsíc únor
určený i pro veřejnost

  1.2.  9.00  Kurz komunikace
24.2.  9.00  Čtenářský kroužek

výtvarné aktivity
  8. 2.  9.00  Valentýnská přáníčka
15. 2. 9.00  Džbánky z keramiky

výlety
  2.2.  Relaxace v solné jeskyni
  9.2.   Bowling v Boskovicích
16.2.   Procházka krajem lesů vod a strání….
23. 2.   Poznáváme Česko s Petrou

Pěkná modrá Doubravice, 
Soukopovo nám. 91 (budova fary)
Tel.: 516 538 565, 
e-mail: peknamodra.blansko@caritas.cz

PROGRAM KiNA dOUbRAviCe NAd SviTAvOU – ÚNOR 2011

3.2. čtvrtek v 18 hod   biOSCOP
POZNÁš MUže SvÝCH SNŮ

Romantická komedie, vypovídající o manželství, 
rozvodech, nevěře. Vášně, touhy, sny, neklid 
i stres vykolejí v životě nejenom manželský pár 
Alfieho (Antony Hopkins) a Helenu (Gemma 
Jones), ale i jejich dceru Sally (Naomi Watts) 
s manželem Royem (Josh Brolin). Poté, co Alfie 
opustí Helenu, aby dohnal své mládí a věnoval 
se energické svobodomyslné dívce na telefonu, 
se Helena odvrací od racionálního přístupu k ži-
votu a řídí se praštěnými radami kartářky. Sally, 
nespokojená ve svém manželství, se zamiluje 
do pohledného majitele galerie Grega (Antonio 
Banderas) a její manžel Roy, nervózně čekající 
na reakci na svůj poslední rukopis, se zblázní do 
tajemné ženy Die (Freida Pinto), kterou pozoruje 
z okna svého bytu.
Romantická komedie  USA/Španělsko 
s českými titulky.  Premiéra 4.11.2010
Vstupné 49. – + 1. – Kč 98 minut

10.2. čtvrtek v 18 hod   WARNeR bROS
HARRY POTTeR – ReLiKvie SMRTi  

(ČÁST 1)
Harry Potter a Relikvie smrti je sedmým a po-

sledním pokračováním dobrodružství Harryho 
Pottera, které je očekávanou událostí a bude 
rozděleno do dvou celovečerních filmů. První 
část začíná, když se Harry, Ron a Hermiona 
vydávají na nebezpečnou misi, jejímž cílem 
je najít a zničit tajemství Voldemortovy nesmr-
telnosti – viteály. Spoléhat musí jen sami na 
sebe o to více než kdy dříve, protože jim už 
profesoři nepomohou a budou také bez ochra-
ny profesora Brumbála. Navíc jsou mezi nimi 
temné síly, které se je snaží rozdělit. Harryho 
velkou a jedinou nadějí je, že najde viteály 
dřív, než Voldemort najde jeho. Při pátrání po 
viteálech objeví starý a téměř zapomenutý 
příběh – legendu o relikvii smrti. A pokud je 
legenda pravdivá, mohl by Voldemort získat 
neomezenou moc a sílu, po které touží. Harry 
netuší, že jeho budoucnost byla rozhodnuta 
v minulosti, v ten osudný den, kdy se stal 
„chlapcem, který přežil“. Harry Potter je každý 
den blíž k úkolu, na který byl připravován od 
prvního dne, kdy vstoupil do Bradavic: poslední 
bitvu s Voldemortem.
Fantasy film VB s českými titulky. 
Premiéra 18.11.2010
Vstupné 49. – + 1. – Kč  104 minut
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17.2. čtvrtek v 18 hod   FALCON
ObČANSKÝ PRŮKAZ

Hořká komedie režiséra Ondřeje Trojana na 
motivy stejnojmenné knihy Petra Šabacha sle-
duje osudy čtveřice dospívajících mladíků, jejich 
přátel, lásek a rodičů. A to od okamžiku, kdy 
v patnácti letech dostanou občanský průkaz, 
až do chvíle, kdy se v osmnácti snaží uniknout 
vojně a pokoušejí se získat modrou knížku. Petr, 
Aleš, Popelka a Míťa dospívají v sedmdesátých 
letech, v době, kdy vyjít na ulici bez občanského 
průkazu znamenalo koledovat si o průšvih a kdy 
povinná vojenská služba byla pro mnohé tím 
největším strašákem. Každý po svém i společně 
se snaží neztratit v totalitním státě zdravý rozum 
a smysl pro humor, ale také nezadat si s reži-
mem. Občanský průkaz vypráví o tom zvláštním 
životním období, kdy dětství zvolna přechází 
v dospělost a tato cesta v každé době vede skrz 
bourání konformismu a rodičovských ideálů – 
tedy stejně jako dnes…. Hrají Anna Geislerová, 
Marek Taclík, Jiří Macháček, Václav Kopta aj.
Komedie ČR  Premiéra 21.10. 2010
Vstupné 49. – + 1. – Kč  137 minut

24.2. čtvrtek v 18 hod   bONTON
dÍvKA, KTeRÁ Si HRÁLA S OHNěM

Filmové zpracování druhého dílu slavné trilogie 
Stiega Larsona.
Novinář spolupracující s časopisem Milenium 
a jeho partnerka jsou zavražděni krátce před 
zveřejněním materiálu o dětské prostituci, ko-
rupci a obchodu s bílým masem. Na zbrani na-
lezené na místě činu se najdou otisky Lisbeth 
Salanderové (Noomi Rapace), která se po 
roce stráveném v zahraničí vrátila zpět do 
Švédska, aby svému poručníkovi připomněla 
jejich starou dohodu. Její poručník je ale brzy 
nalezen mrtvý a Lisbeth je i v tomto případě 
podezřelou číslo jedna. Policie po Lisbeth 
zahajuje celostátní patrání, podporované 
mediální kampaní, ve které se vytahují na 
světlo skandální informace o její potencionál-
ní nebezpečnosti a problematické minulosti. 
Novinář Mikael Blomkvist (Michael Nyqvist) 
je ale přesvědčen o její nevině…
Švédské kriminální drama s českými titulky. 
Premiéra 11.11.2010
Vstupné 49. – + 1. – Kč  129 minut

M ě s t y s  j e d o v n i c e   a
divadlo Pavla Trávníčka Praha
pro Vás připravují divadelní představení

„O T Y L K A“
sobota – 5. února 2011, začátek v 18:00 hodin,
kinosál Kd jedovnice
hrají: Pavel Trávníček, Kateřina Kornová, Petr 
Jablonský, Hana Sršňová, V. Upír Krejčí, Pavel 
Skřípal, Hana Tunová, Monika Fialková
Předprodej vstupenek bude zahájen od prosince 
2010 v Informačním středisku na náměstí – 
knihovna Jedovnice -- tel. 516 442 284

v měsíci březnu mimo jiné uvidíte:
 • Rodinka  • Letopisy Narnie     • Dívka, která kopla do vosího hnízda

CeNY iNZeRCe ve ZPRAvOdAji MěSTA
Plošná inzerce
960,- Kč/ celá strana
480,- Kč/ 1/2 strany
300,- Kč/ 1/4 strany

Řádková inzerce
36,- Kč/ 1 řádek
Ceny jsou uvedeny včetně 20 % DPH.
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Podzimní členská schůze místní organiza-
ce Svazu tělesně postižených v Rájci-Jestřebí 
se konala v úterý 7. prosince ve Staré škole 
v Ráječku, na kterou i přes špatné počasí při-
šlo 140 členů (z 276). V příjemném prostředí 
členové vyslechli krátké hodnocení činnosti za 
rok 2010, schválili provizorní rozpočet a plán 
činnosti na rok 2011 a kooptovali nového člena 
do revizní komise. Předsedkyně organizace 
se zaměřila zejména na rehabilitační pobyty 
v příštím roce. Členové se mohli přihlásit na 
týdenní pobyty do Luhačovic, Janských Lázní 
a Vysokých Tater pořádanými naší organizací 
i okresním výborem Svazu tělesně postižených 
v Blansku. Přítomní členové dávali návrhy na 
jednodenní zájezdy v příštím roce. Předsedkyně 
dále informovala o možnosti vypůjčení kompen-
začních pomůcek, jako jsou elektrické vozíky, 
polohovací postele, chodítka, rampy a další, a to 
přímo od OV STP v Blansku. Naše organizace 
se zapojila do petice (120 podpisů) proti sociál-
ním škrtům zejména pak pro postižené občany. 
V rámci okresní organizace bylo odesláno přes 
600 podpisů (20 000 podpisů odevzdal předseda 
pan Krása přímo premiérovi panu Nečasovi). 
OV STP patřila mezi čtyři vybrané organizace, 
kterým poskytl hejtman Jihomoravského kraje 
pan Michal Hašek dar 20 000 Kč ze svého po-
slaneckého platu. Patří mu za to poděkování od 

Z ČiNNOSTi MO STP v RÁjCi-jeSTŘebÍ
všech členů okresní organizace. Tyto finanční 
prostředky budou využity zejména na organi-
zační zajištění rehabilitačních pobytů.

Druhá část členské schůze patřila přátel-
skému posezení všech přítomných. K výborné 
náladě přispěla hudební skupina TRIO KENT 
z Petrovic. Zaposlouchali jsme se do známých 
i méně známých melodií z různých hudebních 
žánrů, někteří přítomní si společně s hudebníky 
zazpívali, jiní se s chutí dali do tance. Členky 
výboru připravili občerstvení a menší tombolu 
a tak jste mohli vyhrát květiny, parafín na ruce, 
dárkový certifikát, dárkové pivo, potravinové 
a vitaminové balíčky, med a další.

Výbor organizace děkuje všem sponzorům, 
kteří do tomboly přispěli. Zároveň děkuje všem, 
kteří se zasloužili o to, abychom se mohli znovu 
sejít, popovídat si, pobavit se a tím si navodit 
a zpříjemnit předvánoční náladu.

Za výbor STP  
Mgr. Miroslava Vašíčková – předsedkyně

PŘÁNÍ
Vážení spoluobčané, výbor místní organi-

zace Svazu tělesně postižených
v Rájci-Jestřebí Vám přeje úspěšný vstup 

do nového roku, všechno dobré, pevné zdraví 
a mnoho pracovních i osobních úspěchů po 
celý rok 2011.

STÁŘÍ NeNÍ PRObLéM, ALe ÚSPěCH!
Je dobré nerezignovat na získávání nových 

aktivit jen proto, že se náš život „překulil“ k důcho-
du. Pravda, můžeme se věnovat svým koníčkům, 
dětem či vnukům, vrátit se k oblíbeným knihám, 
které jsme v čase, kdy jsme chodili do práce, ne-
stačili přečíst. Mnozí z nás však zvolili náročnější 
cestu sebevzdělání. Učí se pracovat s počítačem, 
navštěvují odborné přednášky, ti nejdůslednější 
se zdokonalují při studiu na univerzitách třetího 
věku. jiní se věnují jiným aktivitám.

V lednu 2010 odstartoval projekt s názvem 
„Zábavně o stáří?“, který se týká nejen péče 
o seniory, ale také se zabývá otázkou zdravého 
a aktivního stárnutí. Ředitelka Gerontologického 
centra v Praze 8 Iva Holmerová říká: „Na stáří 
opravdu musíme pohlížet jako na úspěch a nikoli 
jako na problém. Stáří se dožijeme v případě, že 

máme zdraví a štěstí. Vysoký věk bývá automa-
ticky spojován s nemocemi, ale ve skutečnosti 
tomu tak vůbec nemusí být.“ Záleží tedy na ka-
ždém z nás, co všechno uděláme pro zlepšení 
nebo alespoň udržení svého zdravotního stavu.

Výbor místní organizace Svazu tělesně 
postižených v Rájci-Jestřebí si proto jako jeden 
z hlavních úkolů vytyčil zvýšit pohybovou ak-
tivitu svých členů. Velkému zájmu se těší hra 
Bowling. Dnes již desítky zájemců o tuto hru se 
zúčastňují v několika skupinách pravidelných 
týdenních nebo čtrnáctidenních soutěžních her. 
Organizátorkou a „prezidentkou“ třetího turnaje 
v bowlingu byla paní Miroslava Vašíčková, asi-
stentkami byly paní Lýdie Pokorná, Dana Jed-
ličková a Pavla Blažková. Turnaje se zúčastnilo 
30 žen a mužů zařazených do několika kategorií.
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Přehled výsledků:
Manželské a smíšené páry:
1.  manželé Klímovi  199 bodů
2.  manželé Peroutovi 185 bodů
3.  manželé Staňkovi 176 bodů

Dvojice žen:
1.   Anežka Míčová, Marie Dvořáčková  
    240 bodů
2.  Alena Kuchřová, Marcela Šindelková 
  214 bodů
3. -4. Květa Tihonová, Eva Bezděková  
  169 bodů
         Pavla Blažková, Marie Staňková  
  169 bodů
Jednotlivci muži:
1.  Václav Perout  120 bodů
2.  Emil Novotný  113 bodů
3. –4. M. Hrdý  108 bodů
      Oldřich Klíma 108 bodů

Jednotlivci ženy:
1.  Marta Kalvodová 102 bodů
2. –3.  Marie Staňková   97 bodů
  Kynclová    97 bodů

Dvojice mužů:
1.  p. Hrdý, p. Novotný 235 bodů
2.  p. Perout, p. Klíma 226 bodů
3.  p. Schuch, p. Staněk 165 bodů

Nejlepší hráčkou turnaje byla paní Marie Dvořáč-
ková se ziskem 150 bodů. Blahopřejeme.

Celý turnaj proběhl v přátelské atmosféře, každý 
se snažil dosáhnout co nejlepší výsledek. Pravidelný 
celoroční trénink začíná přinášet své ovoce, kvalita 
hry byla podstatně vyšší. Někteří účastníci překvapili 
tím, že v tréninku se jim příliš nedařilo, ale v turnaji se 
překonávali. Jak se říká: „Těžko na cvičišti, lehko na 
bojišti.“ V průběhu turnaje bylo podáno občerstvení, 
při závěrečném vyhodnocení byly předány drobné 
odměny a také ceny útěchy.

Všichni účastníci odcházeli s pocitem uspokojení, 
že udělali něco pro své zdraví. Zvítězili všichni tím, 
že překonali své pohodlí a i přes různé zdravotní 
problémy uspěli velice dobře. Dá se předpokládat, že 
kdo se jednou chytil, přijde příště zase.
Tak co říkáte, nepřidáte se také?

Sepsala Miroslava Vašíčková 
– prezidentka turnaje.

NOvOROČNÍ KONCeRT
Moravské klavírní trio k nám po roce opět zavítalo ve svém obvyklém obsazení. Po loňské 

změně hosta, kdy se nám představila naděje slovenské opery Veronika Časnochová, jsme letos 
přivítali sólisty Martinu Králíkovou a Zoltána Kordu.

Martina Králíková a její krásný soprán ztělesňuje role našeho i světového repertoáru, hostuje 
v Janáčkově opeře, v Divadle J. K. Tyla v Plzni. Také se věnuje koncertní činnosti. S tenorem 
Zoltána Kordy se výborně doplňují.

Jiří Jahoda – houslista tria jako vždy vtipně doprovázel hudební program mluveným slovem. 
S přípitkem našeho pana starosty o přestávce a přáním všeho dobrého byl náš novoroční koncert 
zcela úplný.

E. K.
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AdveNTNÍ KONCeRT
Petr Kolař rozezvučel varhany v kostele 

Všech svatých tak, že prostory nestačily. Ten-
tokrát hra na varhany doslova kostelní klenbu 
nadzvedávala.

Skladby, které do programu vybral, byly 
velice dynamické, nabité energií. Také spojení 
s doprovodem hoboje Hany Bartoníkové bylo 
úžasné a velice krásné souznění.

Petr Kolař má za sebou profesionálně bo-
hatou a pestrou hudební minulost a před sebou 
zcela neomezený hudební prostor plný fantazie. 
Rovněž tak absolventka brněnské konzervatoře 
Hana Bartoníková byla účastnicí a laureátkou 
mnoha soutěží a v současnosti působí v mnoha 
hudebních tělesech.

A nelze opomenout opět velmi dobrou pre-
zentaci žáků ZUŠ Rájec-Jestřebí. Na varhany 
zahráli Veronika Sychrová, Hana Musilová a Pa-
vel Sychra. Skladby skladatelů Bacha a Vaňhala 
v jejich podání byly velmi dobře zahrány.

Oba dva brněnští profesionálové žákům při-
pravili na kůru dobrou atmosféru, díky které brzy 
opadla tréma a my jsme se mohli nechat unášet 
předvánoční atmosférou v podání zkušených 
umělců i možná jejich budoucích pokračovatelů.

OHLASY

dOČKALi jSMe Se
Na otevření zrekonstruované sokolovny če-

kalo snad celé město. Odpovídala tomu účast 
občanů na slavnostním zahajovacím programu 
v nově otevřené budově sokolovny, dne 18. pro-
since 2010. Tři stovky židlí, které stály připraveny 
v sále, rozhodně pro všechny návštěvníky nesta-
čily. Není se čemu divit. Všichni chtěli být mezi 

těmi, kdo uvidí nově vybavené prostory první. 
A bylo se na co dívat! Pohodlné, účelné a oku 
lahodící vnitřní vybavení všichni chválili. Samo-
zřejmě, že se vyskytnou věci, které budeme ještě 
nějakou dobu řešit a přizpůsobovat provozním 
účelům, ale to se děje po otevření každé nové 
budovy. Starosta, Ing. Pavel Perout, podrobně 
informoval přítomné o průběhu a financování 
stavby a po úvodu již zval všechny přítomné ke 
slavnostnímu programu, který pro nás připravila 
ZŠ a MŠ Rájec-Jestřebí, Gymnázium a SOŠ 
Rájec-Jestřebí, Taneční kroužek mladých, hu-
dební skupina Kaštánek a Divadelní spolek 
Rájec-Jestřebí. Děti, těmi nejmenšími počínaje, 
dostaly privilegium – poprvé okusit nové jeviště 
a taneční parket novotou vonícího sálu. Mladí lidé 
nám předvedli, že umí tančit s elegancí a bravur-
ností. Gymnasisté v literárním pásmu ukázali, že 
neholdují pouze hrám na počítači, ale umí složit 
texty pro potěchu duše i pro zasmání. Ti malincí 
z I. Mateřské školy tančili roztomile jako andílci 
a okamžitě si získali srdce všech diváků, stej-
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ně jako malí Šmoulové s bílými 
čepičkami se třepotali a tančili 
sestavu s červeným míčem.

Zato Egypťanky ze základní 
školy v jednoduchých splýva-
vých šatech, ozdobených zlatým 
pektorálem, náramkem a pásky, 
jsou již světem otřelé a vystupují 
s přehledem jako profesionálo-
vé. Společenské šaty slušely 
i děvčatům a klukům z taneční-
ho kroužku mladých, který za-
čal pracovat zcela nenápadně 
teprve nedávno, zato se vyloupl 
ze slupky jako nádherný barevný motýl. Mladí 
nezůstali pouze u slavnostního otevření sálu, ale 
předvádí své taneční umění dá-
le na plesech v předtančeních. 
Mezi účinkujícími, gymnasisty, 
se představili i žáci Základní 
umělecké školy Rájec-Jestřebí.

Po vystoupení žáků škol ná-
sledovala volná prohlídka pro-
stor budovy a k tomu nám hrála 
skupina Kaštánek, jejíž členové 
sklízeli nemenší potlesk, než 
předcházející účinkující. Město 
připravilo pro všechny přítomné 
drobné občerstvení. Třešničku 
na dortu nám připravil Divadelní 
spolek Rájec-Jestřebí. Ve ve-
černích hodinách se představil 
v pásmu s názvem Retrospektiva aneb jak to 
bylo, je a možná bude s divadlem v Rájci-Jestře-
bí. Připravit tak pestrou a zajímavou procházku 
devíti divadelními hrami rozhodně nebylo jedno-
duché a leckteré protagonisty v té době obra-

la o hodiny klidného spánku. Kdo 
neví-nepochopí, kdo nezkusí-také 
nechápe, co je práce s přípravou 
a provedením takové divadelní hry. 
Krátké zavzpomínání na osobnosti, 
které se kdy procházely po prknech 
jeviště sokolovny všechny přítomné 
příjemně pobavilo a také navnadi-
lo na další vystoupení členů diva-
delního spolku. Režisérka divadla, 
MVDr. Hana Kuběnová, navíc pro-
vázela program celého dne.

Řeknete si: Jen jeden den, je-
den slavnostní program, …co to je? 

Nic. Ale mohu vás ujistit, že práce kolem toho bylo 
habaděj a kolik bylo zapojených lidí? To se ani 

nedá spočítat. Kdybych je nyní 
začala vyjmenovávat, vznik-
la by zde dlouhá řada jmen. 

Bojím se, že 
bych na ně-
koho mohla 
zapomenout a to bych opravdu nerada. Věřím, 
že všichni naši milí spolupracovníci dělají tuto 
práci rádi a se zápalem. Touto cestou bych chtěla 
poděkovat všem, kteří se jakýmkoliv způsobem 
zapojili do přípravy a provedení programu v soko-
lovně, také všem technickým spolupracovníkům, 
bez nichž si vůbec nedovedu představit provoz 
a zahájení práce v sokolovně a také vám všem, 
kteří dosud přicházíte s radou a pomocí. Prosto-
ry sokolovny ožily a budou žít v následujících 
programech, které pro vás všichni společně 
připravujeme a věříme, že se vám budou líbit. 
Přejeme vám příjemnou zábavu.

Marie Horáčková
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Poněkud nepřesně, ale přece výstižně pro-
mlouvá název tohoto článku. V sobotu 18. pro-
since 2010 se dočkala nejen veřejnost, ale také 
kluby, spolky, sdružení a další instituce v našem 
městě po mnoha letech nekonečných jednání, 
soudních „tahanic“ a nakonec po náročné re-
konstrukci znovuotevření rájecké Sokolovny. 
Skutečnost, že jsme se mohli v sobotu 18. 12. 
sejít v jejích novotou vonících prostorách, byla 
jistě o to vítanější a radostnější, že se podařilo 
celou věc přivést ku zdárnému konci – vždyť 
nejedenou se v průběhu minulých let zdálo, že 
k rozumné domluvě nedojde a se zchátralou bu-
dovou, jejíž neutěšený stav se prodlevami stále 
více prohluboval, se bude město muset jednou 
provždy rozloučit. Naštěstí k ničemu podobnému 
nedošlo a devětasedmdesát let po otevření So-
kolovny jakožto novostavby a prakticky deset let 
poté, co se její dveře veřejnosti zcela uzavřely, 
mohla budova opět ožít kdysi obvyklým duchem 
– hudbou, zpěvem, divadelním vystoupením, 
i směsicí hlasů a šumem společenského ruchu.

Slavnostního otevření Sokolovny se zú-
častnilo množství lidi, což je samo o sobě po-
zitivním signálem dokládajícím, že ani v dnešní 
době, kdy nejrozmanitější technika od DVD až 

po internet skýtá nepřebernou škálu snadno 
dostupné zábavy a využití volného času v po-
hodlí domova, neztrácí lidé napříč generacemi 
zájem o společenské kulturní dění, jimž v mi-
nulosti naše město velmi živě pulsovalo a jež 
dodnes zůstává v paměti právě v souvislosti 
kupř. s ochotnickým divadlem.

Pro současné rájecké divadelníky znamena-
lo otevření zrekonstruované Sokolovny vítanou 
příležitost k nalezení vlastních prostor a k umě-
lecké práci tolik potřebného zázemí. A nejen 
to – vkusně upravené jeviště v sálu Sokolovny 
konečně ochotníkům přináší také důstojné místo 
k provozování divadelních představení, která 
jsou v jejich podání vždy na vysoké, chtělo by 
se říci – přímo profesionální úrovni.

A právě divadelní spolek nechyběl ani při 
slavnostním aktu v onu mrazivou, zasněženou 
adventní sobotu. Po otevření Sokolovny, zapo-
čatém před novotou zářící budovou, vystoupili 
děti a studenti z rájeckých škol s hudebními a re-
citačními pásmy, přičemž si zájemci mohli volně 
prohlédnout víceméně všechny prostory v interié-
ru, na což byl dostatek času také po konci těchto 
vystoupení. Prohlídka interiérů Sokolovny byla 
jistě zajímavá – nahlédnutí do původních prostor 

RÁjeČTÍ OCHOTNÍCi POPRvé v „NOvéM“

Momentka z ochotnického představení v Sokolovně
v Rájci – „Ať vás nevykradou“, 1932 (archiv autora).
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umožňovalo porovnání někdejšího a současného 
stavu, ze zcela nově vybudovaných částí bylo 
možné prohlédnout si třeba klubovny a další 
prostory, které budou vytvářet vítané prostředí 
pro činnost místních zájmových a kulturních 
organizací, i koneckonců pro zajištění technic-
kého zázemí. Zpestření této prohlídky přinášely 
panely, připomínající slavnou divadelní minulost 
našeho města, sahající až do druhé poloviny 19. 
století. Plakáty, programy či dobové fotografie 
připomněly dosud slavná i dávno zapomenutá 
představení, při nichž se mohli ti mladší dozvědět 
něco málo z jedné kapitoly dějin svého města, ti 
starší zase povzpomínat na mládí, kdy sami na 
mnohá z těchto představení chodili jako diváci, či 
se jich přímo účastnili jako protagonisté.

V určitém smyslu se dá říci, že právě naši 
divadelníci jaksi „doplnili“, oživili tuto minivýstavu 
svým vystoupením, jímž přispěli k slavnostnímu 
dění. Název jejich představení zněl „Retrospekti-
va, aneb jak to bylo, je a možná bude s divadlem 
v Rájci-Jestřebí“. Jednalo se vlastně o mozaiku, 
složenou z úryvků vybraných her, která se 
v dávnější či mladší minulosti objevila na jevišti 
v našem městě. Pásmem provázela Hana Kubě-
nová, režisérka a herečka divadelního souboru, 
která veršem i běžným slovem připomenula 
spíše jednodušší, letmou formou slavnou mi-
nulost rájeckého divadelnictví, přičemž diváky 
vždy uvedla k další scénce. V několika těchto 
výstupech tu vtipných, tu dramatických a váž-
ných, se postupně vystřídali téměř všichni naši 
ochotníci, díky nimž na jevišti So-
kolovny ožily výjevy z představení, 
která se vesměs zapsala do paměti 
diváků i kulturních dějin města. Po 
desetiletích znovu zazněly úryvky 
z „Lucerny“, „Višňového sadu“, „Noci 
na Karlštejně“, „Mamzelle Nitouche“, 
z novějších třebas „Dámy a husaři“ 
a „Dívčí válka“; z toho, co je ještě 
v živé paměti z minulých let, jsme 
si mohli připomenout „Dobu kamen-
nou“, či zatím poslední hru našich 
ochotníků z letošního roku – pove-
dený muzikál „Ducháčkové“. Tím 
jsme přehlédli uplynulou řadu let, 
která zapadají stále hlouběji a hlou-
běji do minulosti, až vlastně k živé 

současnosti. Budoucnost rájeckého divadla byla 
nastíněna ochutnávkou z chystané veselohry, 
čerpající tematicky ze života bájných „Olympa-
nů“, avšak – jak bylo z ukázky zřejmé – nepůjde 
zcela jistě o žádnou tragédii starořeckého for-
mátu, ani faktograficky nabitou hru, jejímž cílem 
by bylo vzdělávat, ale spíše o lehkou veselohru, 
která zpracovává slavné osoby a motivy s hu-
morným nadhledem za účelem pobavit.

V nastávajícím roce 2011 nás tedy čeká 
opět hra úsměvná – a doufejme, či si přejme, 
aby stejně pozitivní byla i samotná budoucnost 
zdejšího ochotnického divadla, jehož tradice 
bezmála stočtyřicetiletá je v současné době 
v těch nejlepších rukou.

Lze se právem domnívat, že naši předko-
vé, kteří v meziválečných časech se zápalem 
a obětavostí budovali Sokolovnu, aby vytvořili 
pro kulturní a tělovýchovné dění v Rájci důstojný 
stánek, by na zrekonstruovanou budovu pohlédli 
s radostí. S radostí z dobře odvedeného díla 
a jistě též s radostí, že je o jejich odkaz náležitě 
postaráno a může tak žít a sloužit dál. Je pouze 
škoda, že těm nejposlednějším nebylo souzeno 
dožít se znovuotevření Sokolovny a předešli nás 
na věčnost v době, kdy se nad jejím osudem 
spíše stahovaly mraky…

Nyní však se ony příslovečné mraky roz-
plynuly a my se díky tomu můžeme těšit na 
shledání v Sokolovně při dalších společenských 
a kulturních akcích.

Petr Sychra

Pozvánka na zkoušku divadelního představení, psaná
Rudolfem Svěceným, jedním z nejvýznamnějších režisérů
a herců rájeckého divadla. Počátek 30. let (archiv autora).
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NOvOROČNÍ KONCeRT děTÍ ZÁKLAdNÍ 
UMěLeCKé šKOLY RÁjeC-jeSTŘebÍ

Dne 11. ledna 2011 se 
v kostele Všech svatých Rá-
jec-Jestřebí uskutečnil novo-
roční koncert žáků Základní 
umělecké školy. Tentokrát se 
publiku představily ty nejmenší 
děti. A to není tak jednoduché. 
Postavit se před dospělé poslu-
chače v prostoru daleko větším, 
než je učebna ve škole, to vy-
žaduje veliký kus odvahy a také 
umění. S radostí a chloubou 
můžeme říci, že naše malé děti 
to dokázaly na jedničku.

OHLASY

SKAUTSKÝ PLeS
V pátek 14. ledna se v nově opravené so-

kolovně konal 1. ples letošní sezóny a vůbec 
historicky 1. ples rájeckých skautů.  Večer začal 
slavností fanfárou a přinesením skautské vlajky, 
následovalo předtančení polonézy mladých 
skautů a jejich kamarádů, kteří vystoupili ještě 
několikrát v průběhu plesu. Největší potlesk 
a úspěch si vysloužili ráječtí a jedovničtí skau-
ti středního a staršího 
věku, kteří předvedli 
velmi živé vystoupení 
s názvem „Hrajeme 
si s míčem“ na píseň 
Poupata Michala Da-
vida. Ke koupi losů 
všechny lákala bohatá 
a hodnotná tombola. 
Ke zpestření už tak bo-

hatého programu přispěla 
kolíčková a růžičková vo-
lenka. Celou atmosféru 
podtrhla hudební skupi-
na Živel, která prováze-
la celým večerem a jak 
už název napovídá,  byl 
to skutečně živel, který 
roztančil snad všechny 

v sále.  Ještě týž noc se k pořadatelům 
nesla chvála a spokojenost ze všech stran.
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 U S N e S e N Í 
ze zasedání Zastupitelstva města Rájec-jestřebí ze dne 15. prosince 2010

Usnesení č. 1a
Zastupitelstvo města bere na vědomí informace 
o dokončení stavby „Rekonstrukce Kulturního 
centra Rájec-Jestřebí“, informace o uzavřených 
dodatcích, stavu financování akce a provedení 
změn nezbytných pro dokončení v rámci projektu 
„Rekonstrukce Kulturního centra Ráje-Jestřebí“ 
dle přílohy č. 1.

Usnesení č. 1b
Zastupitelstvo města souhlasí s uzavřením do-
datku č. 3 ke smlouvě s Úřadem regionální rady 
regionu soudržnosti Jihovýchod na změnu termí-
nu v rámci stavby „Rekonstrukce Kulturního cen-
tra Rájec-Jestřebí“ (sokolovna) dle přílohy č. 2.

Usnesení č. 2
Zastupitelstvo města bere na vědomí informace 
ohledně uzavření smlouvy se Státním fondem 
životního prostředí o poskytnutí dotace na akci 
„Zateplení budovy základní školy Rájec-Jestřebí“ 
(příloha č. 3).

Usnesení č. 3
Zastupitelstvo města pověřuje radu města pro-
jednáním a uzavřením smluv s firmou Allowance 
s. r. o. Praha na zajištění vypracování a podání 
žádosti o dotaci na akci „Kanalizace Holešín“ 
a „Kanalizace Karolín“ včetně výběrového řízení 
na dodavatele stavby.

Usnesení č. 4
Zastupitelstvo města bere na vědomí informace 
z jednání na Správě a údržbě silnic Blansko 
ohledně průjezdu nákladních vozidel částí města 
Rájec. Zastupitelstvo města rozhodlo požádat 
Správu a údržbu silnic Blansko o povolení jed-
nosměrné dopravy pro nákladní vozy do 10 t ulicí 
Fügnerova a Havlíčkova ve směru od Boskovic..

Usnesení č. 5
Zastupitelstvo města bere na vědomí Pře-
hled o plnění příjmů a čerpání výdajů města 
k 30.11.2010 (příloha č. 4a, 4b).

Usnesení č. 6
Zastupitelstvo města projednalo Zápis z dílčího 
přezkoumání hospodaření města za období 
1.1.2010 až 31.10.2010. Zastupitelstvo města 
bere na vědomí, že při dílčím přezkoumání 
hospodaření nebyly zjištěny chyby a nedostatky 

a nebyla zjištěna žádná závažná rizika, která 
by mohla mít negativní dopad na hospodaření 
územního celku v budoucnosti (příloha č. 5).

Usnesení č. 7
Zastupitelstvo města schválilo rozpočtová opat-
ření č. 7, 8, 9/2010 (přílohy č. 6,7,8).

Usnesení č. 8
Zastupitelstvo města schválilo rozpočtové pro-
vizorium na rok 2011 (příloha č. 9).

Usnesení č. 9
Zastupitelstvo města projednalo Rozpočtový 
výhled města Rájec-Jestřebí na léta 2012 – 2014 
(příloha č. 10).

Usnesení č. 10
Zastupitelstvo města rozhodlo poskytovat od-
měnu neuvolněným členům zastupitelstva města 
podle nařízení vlády č. 37/2003 Sb. o odměnách 
za výkon funkce členům zastupitelstev, ve znění 
pozdějších předpisů, s účinností od 15.12.2010. 
Odměna (odměna a příplatek podle počtu oby-
vatel) bude poskytována v maximální výši dle 
přílohy č.1 citovaného nařízení vlády. Při souběhu 
funkcí bude vyplácena jedna, a to nejvyšší od-
měna (příloha č. 11a, 11b).

Usnesení č. 11
Zastupitelstvo města schválilo Statut Sociální-
ho fondu města Rájec-Jestřebí (příloha č. 12a) 
a Zásady pro čerpání Sociálního fondu města 
Rájec-Jestřebí (příloha č. 12b).

Usnesení č. 12
Zastupitelstvo města zvolilo předsedy a členy 
výborů:
Kontrolní výbor města Rájec-jestřebí:
předseda: Ing. Jaroslav Ševčík
členové: JUDr. Vilém Fránek, Zdeněk Vašíček. 
PaedDr. Hana Hortová, Ing. Miroslav Pokorný
Finanční výbor města Rájec-jestřebí:
předseda: Mgr. Monika Nováková
členové: Jaroslav Tesař, Ing. Romana Zimolová, 
Ludmila Mazancová, Ing. Zdeněk Kalenda
Osadní výbor Holešín:
předseda: Stanislav Sehnal
členové: Ing. Radek Kuchař, Zdena Vladíková, 
František Jirůšek, Ing. Radim Kuklínek
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Osadní výbor Karolín:
předseda: Miroslav Hrbek
členové: Miloslava Kejíková, Karel Švéda, Jitka 
Hebelková, Josef Maixner

Usnesení č. 13
Zastupitelstvo města rozhodlo nabýt do vlastnic-
tví města Rájec-Jestřebí na základě kupní smlou-
vy s manžely Janou a Rostislavem Kalovými, 
V Úvoze 548, Rájec-Jestřebí část pozemku parc. 
č.108 orná půda o výměře cca 50 m2 (dle geome-
trického zaměření, celková výměra 578 m2) v k. ú 
Rájec nad Svitavou za cenu 100  Kč za m2. Kupu-
jící město Rájec-Jestřebí uhradí náklady spojené 
s převodem vyjma daně z převodu nemovitostí.

Usnesení č. 14
Zastupitelstvo města zvolilo paní Romanu Syna-
kieviczovou, místostarostku města, za určenou 
členku zastupitelstva města pověřenou jednáním 
ve věcech územního plánování.

Usnesení č. 15
Zastupitelstvo vzalo na vědomí důvody pro roz-
šíření předmětu řešení Změny Územního plánu 
města Rájec-Jestřebí na k. ú. Jestřebí a k.  ú. 
Holešín označené RJ12 a souhlasí se zařazením 
lokality B3 v k. ú. Holešín do řešení této změny.

Usnesení č. 16
Zastupitelstvo města pověřilo starostu města 
Ing. Pavla Perouta zastupováním města Rájec-
-Jestřebí ve Spolku pro rozvoj venkova Moravský 
Kras.

Usnesení č. 17
Zastupitelstvo města schválilo navýšení člen-
ského příspěvku Spolku pro rozvoj venkova 
Moravský Kras na 12 Kč/osoba/rok od roku 2011.

Usnesení č. 18
Zastupitelstvo města vydalo Obecně závaznou 
vyhlášku města Rájec-Jestřebí č. 2/2010 o míst-
ních poplatcích (příloha č. 14).

Usnesení č. 19
Zastupitelstvo města vydalo Obecně závaznou 
vyhlášku města Rájec-Jestřebí č.3/2010 o míst-
ním poplatku za provoz systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů (příloha č. 15).

Usnesení č. 20
Zastupitelstvo města vydalo Obecně závaz-

nou vyhlášku města Rájec-Jestřebí č. 4/2010 
o místním poplatku za provozovaný výherní hrací 
přístroj nebo jiné technické herní zařízení povo-
lené Ministerstvem financí podle jiného právního 
předpisu (příloha č. 16).

Usnesení č. 21
Zastupitelstvo města rozhodlo v rámci majetko-
právního vypořádání pozemků na k. ú. Jestřebí 
po dokončení a zkolaudování stavby silnice II/377 
Bořitov-Rájec, mosty 006,007:
a)  bezúplatně převést z vlastnictví města Rájec-

-Jestřebí do vlastnictví Jihomoravského kraje 
pozemky charakteru ostatní plocha, silnice 
v k. ú. Jestřebí specifikované v příloze pod 
bodem 1

b) nabýt do vlastnictví města Rájec-Jestřebí na 
základě bezúplatného převodu z Jihomorav-
ského kraje pozemky charakteru ostatní plo-
cha, jiná plocha v k. ú. Jestřebí specifikované 
v příloze pod bodem 2 (příloha č. 17).

Usnesení č. 22
Zastupitelstvo města rozhodlo uzavřít s ČR-Mi-
nisterstvem zemědělství, Praha a se s. p. Povodí 
Moravy, Brno Smlouvu o financování akce rea-
lizované v rámci PROGRAMU 129 120 týkající 
se protipovodňových opatření v Rájci-Jestřebí 
dle přílohy č. 18.

Usnesení č. 23
Zastupitelstvo města bere na vědomí oznámení 
Ministerstva vnitra o snížení výše účelové dotace 
v rámci reprodukce požární techniky pro jednotky 
požární ochrany na rok 2011. Zastupitelstvo měs-
ta rozhodlo dokrýt sníženou částku z rozpočtu 
města (příloha č. 19).

Ing. Pavel Perout v. r. Romana Synakieviczová v. r.
 starosta  místostarostka

 U S N e S e N Í 
ze schůze rady města Rájec-jestřebí dne 

20. 12. 2010
Usnesení č. 1a
Rada města rozhodla pozvat ředitele Gymnázia 
a Střední odborné školy Rájec-Jestřebí, o. p. s. 
na jednání rady v lednu 2011 a žádá o předložení 
rozpočtu stavby nářaďovny.

Usnesení č. 1b
Rada města bere na vědomí informace ohledně 
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vyjádření Odboru regionálního rozvoje Městské-
ho úřadu Blansko k pozemkovým úpravám v k. ú. 
Holešín a k žádosti p. Julinka o změnu územního 
plánu v Jestřebí. Rada města doporučuje zastupi-
telstvu města schválit pořízení nového územního 
plánu města Rájec-Jestřebí.

Usnesení č. 2
Rada města rozhodla pronajmout nebytové pro-
story – provozovnu bowling baru na Komenského 
ul. 621 v Rájci-Jestřebí firmě 100ka s. r. o., Újezd 
u Boskovic 86 za podmínek a za nájemné dle 
smlouvy s dosavadním nájemcem. Rada města 
požaduje, aby firma IVEX 21 (předchozí nájem-
ce) doplatila všechny svoje závazky vůči městu 
Rájec-Jestřebí do konce roku 2010.

Usnesení č. 3
Rada města rozhodla pronajmout s účinností 
od 1. ledna 2011 firmě outdoor akzent, s. r. o., 
Praha část pozemku parc. č. 475/1 zahrada v k. ú. 
Jestřebí o výměře 4 m² pro umístění reklamního 
zařízení (billboardu) za nájemné 35 tis. Kč/rok 
bez DPH.

Usnesení č. 4
Rada města rozhodla zveřejnit záměr poskytnout 
formou výpůjčky nebytové prostory – klubovny 
a sklady kulis v Kulturním centru Rájec-Jestřebí 
(sokolovně) dle přílohy č. 1.

Usnesení č. 5
Rada města schvaluje Smlouvu č. 09038423 
o poskytnutí podpory ze Státního fondu životního 
prostředí ČR v rámci operačního programu Život-
ní prostředí na akci Zateplení budovy základní 
školy dle přílohy č. 2.

Usnesení č. 6
Rada města souhlasí s uzavřením mandátních 
smluv s firmou Allowance, s. r. o., Praha na akce 
kanalizace a ČOV Karolín a Holešín dle příloh 
a to až po úpravě údajů v usnesení vlády ČR 
č. 575 ze dne 11.8.2010. Úprava údajů spočívá 
v přeřazení města Rájec-Jestřebí do tabulky 
dotačně podporovatelných projektů.

Usnesení č. 7
Rada města provedla rozpočtové opatření 
č. 10/2010.

Usnesení č. 8
Rada města projednala žádost BOSKO, spol. 

s r. o., Rájec-Jestřebí o zřízení vyhrazeného 
parkoviště. Rada města rozhodla nevyhovět 
žádosti, ale v roce 2011 rozšířit množství zpev-
něných ploch na ul. Sportovní, aby se kapacita 
parkovacích míst zvýšila.

Usnesení č. 9
Rada města rozhodla projednat možnost zpraco-
vání projektu a dalších dokladů na dotaci zelená 
úsporám na bytový dům na ul. 9. května 191, 
192 v Rájci-Jestřebí až na lednové zasedání 
rady města po předložení předběžných nákladů 
na provedení zateplení.

Usnesení č. 10
Rada města rozhodla před schválením rozpočtu 
na rok 2011 zajistit provedení úkonů pro realizaci 
projektu Zelená úsporám:
a)  Zveřejnit na vývěskách i na internetu poptávku 

pro firmy, které jsou registrované v programu 
Zelená úsporám, pro zpracování cenové na-
bídky na opravu bytových domů Sportovní 
435, 436 v Rájci-Jestřebí;

b)  Před realizací předat na Státní fond životní-
ho prostředí kompletně zpracovanou žádost 
o dotaci.

Usnesení č. 11
Rada města uděluje předchozí souhlas s při-
jetím darů Základní školou a mateřskou školou, 
Rájec-Jestřebí, okres Blansko dle přílohy č. 3.

Usnesení č. 12
Rada města projednala zápis o výsledku kontro-
ly nahrazující interní audit na Městě Rájec-Jestře-
bí a rozhodla aplikovat doporučení kontroly.

Usnesení č. 13
Rada města projednala protokol o výsledku veřej-
nosprávní kontroly na Základní škole a mateřské 
škole Rájec-Jestřebí, okres Blansko provedenou 
firmou ON-OK Libina s. r. o. a zprávu ředitele školy 
o provedených nápravných opatřeních.

Usnesení č. 14
Rada města projednala a schválila návrhy 
vnitřních směrnic platných od roku 2010 dle 
přílohy č. 4.

Usnesení č. 15
Rada města rozhodla prodloužit nájemní smlou-
vu Radkovi Paděrovi a Pavlíně Hudcové bytem 
Ol. Blažka 181 v Rájci-Jestřebí do 28.2.2011.
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Usnesení č. 16
Rada města ustanovila komise:
-  veřejného pořádku a dopravy – předseda: 

Zdeněk Vašíček,
-  pro občanské záležitosti – předsedkyně: 

Mgr. Miroslava Vašíčková,
-  pro vodní hospodářství a životní prostředí – 

předseda Ing. Petr Klimek,
-  sportovní – předseda – Jaroslav Málek, a slo-

žení komisí dle přílohy.

Usnesení č. 17a
Rada města bere na vědomí záznam ze spo-
lečné prohlídky železničního přejezdu v Rájci-
-Jestřebí ze dne 5.10. 2010.

Usnesení č. 17b
Rada města bere na vědomí informaci Hasič-
ského záchranného sboru Jihomoravského kraje 
o vyřazení úkrytu z evidence úkrytového fondu.     

Usnesení č. 17c
Rada města bere na vědomí žádost Domu dětí 
a mládeže Blansko a odkazuje na schválené 
úhrady za nájem sokolovny.    

Usnesení č. 17d
Rada města rozhodla poskytnout Oblastní cha-
ritě Červený Kostelec – Domov Sv. Josefa v Žirči 
příspěvek ve výši 1.500 Kč.

Usnesení č. 17e
Rada města rozhodla přidělit výtěžek z vánoční 
sbírky ve výši 666 Kč Oblastní charitě Blansko – 
pečovatelská služba.

Usnesení č. 17f
Rada města bere na vědomí vyjádření Měst-
ského úřadu Blansko, Odboru stavební úřad 
k výstavbě fotovoltaické elektrárny v Ráječku.     
Ing. Pavel Perout v. r. Romana Synakieviczová v. r.
 starosta  místostarostka

další ZÁběRY Ze SLAvNOSTNÍHO OTevŘeNÍ SOKOLOvNY – KULTURNÍHO CeNTRA dne 18.12.2010
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